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Ha�Kia,�akkor�Kia�Di-Fer,�Érden!
Az ország legjobb ajánlataival várjuk.
Új autók, készletről.

Di-Fer
Di-Fer�Kft.
2030 Érd, Göncölszekér utca1.
+36 23 523-101
www.kiadifer.hu 
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Met ró vas
Be ton acél-fel dol go zó  
és Ke res ke del mi Kft.

– Betonacél-értékesítés szál ban
– Betonacélvágás, haj lí tás
– Betonacélháló-értékesítés

1117 Bu da pest, Hu nya di Já nos u. 162.1117 Bu da pest, Hu nya di Já nos u. 162.
Tel./fax: 204-2877, 06 (30) 9334-932Tel./fax: 204-2877, 06 (30) 9334-932

Beton
– Betoneladás
– Betonszivattyúzás
– Betonszállítás
– Betontermékek
 (jár da lap, sze gély kő stb.)

2040 Bu da örs, Ná das u. 1.
Tel./fax: 06 (23) 430-420

Tel.: 06 (30) 9414-714

Kft.

Nyári hetek 
7000 Ft kedvezménnyel

PEDAGÓGUSOKNAK ÉS XI., valamint XXII. 
KERÜLETI LAKOSOKNAK 7000 Ft  kedvezményt 
biztosítunk a komplex emlődiagnosztikai szűrő-
vizsgálat árából a nyári szünet heteire a 2023. 
augusztus 31-ig elvégzett vizsgálatok árából.

komplexemlodiagnosztika.hu

DIAGNOSZTIKA KÖZPONT

Pozitron-Diagnosztika Központ
1117 Budapest, Hunyadi János út 9-11.

+36 1 505 8888

www.pet.hu

info@pet.hu

S Z U B J E K T Í V

„Név nélküli tag”
Vezetői kérésre regisztrált a „fészbúkra”– mondja a 

róla készült portré cikkben Lőrincz Mihály a vá-
rosháza műszaki ügyosztály vezetője, de bizony nagyon 
elkeseríti a közösségi oldalon terjedő rengeteg hamis és 
félinformáció Budaörsről (is), és sok ember kifejezett 
rossz indulata. Vannak, akiknek semmi nem jó. Ha épül 
valami, minek, nem tájba illő. Ha utat javítanak, dugóval 
jár. Ha kiteszik a forgalomcsillapításhoz a fekvőrendőrt, 
fennakad rajta az autó. Ha nem teszik, miért nem teszik, 
hiszen száguldoznak. És még hosszan lehetne sorolni a 
példákat. 

Én ugyan nem vezetői utasításra, de szintén azért lép-
tem be már évekkel korábban különböző internetes cso-
portokba, mert be kellett látnom, hogy a hagyományos 
személyes kapcsolatokon, illetve a hagyományos médián 
keresztül bonyolított tájékoztatás teljesen átalakult. Vagy-
is, ha időben tudomást szeretnék szerezni valamiről, ak-
kor figyelmen kell az engem érdeklő vagy érintő témák-
ban mások bejegyzéseit. Ugyanakkor, teljesen osztom Lő-
rincz Mihály véleményét, hogy a „fészen” nem gondolják 
át az emberek, mit írnak le és mit osztanak meg, és míg 
személyesen talán háromszor is finomítanának rajta, egy 
szerkesztői munka után pedig vélhetően jóval kevesebb 
maradna a nyitott kérdés és a félreértésekre okot adó 
félinformáció, a közösségi oldalakon nincs ilyen kontroll, 
sem belső, sem külső. 

Rendben, vannak erre személyiségi jogokat védő jog-
szabályok, mint az, hogy aki egy internetes közösségi cso-
portot hoz létre, annak azt moderálnia kell(ene), mert ő 
is felelős azért, amit a csoportban a tagok leírnak, állíta-
nak. Ezzel „csak” az a baj, hogy csoportot bárki alakíthat, 
nem féltétele az általános tájékozottság és sajnos még a 
helyesírás alapfokú ismerete sem. Következésképpen saját 
magukat sem lennének képesek hatékonyan moderálni, 
nemhogy másokat. Továbbá a mai Magyarországon je-
lenleg a hivatalos sajtóban megjelent hazugságokat sem 
sikerül következetesen és jogszerűen visszaszorítani, amit 
egyes médiumok kiugróan magas vesztett helyreigazítási 
pere bizonyít. Ráadásul pár hete, május végén a magyar 
országgyűlés fideszes többsége úgy módosította a büntető 
törvénykönyvet, hogy már „nem büntethető, aki a rágal-
mazást vagy becsületsértést a közügyek szabad megvita-
tása körében sajtótermék vagy médiaszolgáltatás útján 
követi el”.  Magyarán, szabad utat kapott a hazugságokra 
építő karaktergyilkolás. A törvényjavaslatot kezdeménye-
ző Kósa Lajos fideszes képviselő persze többek között az-
zal érvelt, hogy ezzel az oknyomozó újságírók munkáját 
segítik, de (sajnos) ezt ő sem gondolhatta komolyan. Mert 
gondoljunk csak bele! Nem inkább azok kaptak felmen-
tést a szavaik súlyának a mérlegelése alól akik egyszerűen 
csak így akarnak bosszút állni a sajtóban a más véleményt 
képviselőkön, illetve a közösségi médiában az ismerősei-
ken, hangos szomszédon, szigorú főnökön? 

A „fészbúkon” kezd elterjedni egy másik, szerintem 
bosszantó/káros/furcsa jelenség is, nevezetesen a „név 
nélküli” posztolás. Nem arra gondolok, amikor valaki 
álnevet használ, illetve a saját fotója helyett cicát, kutyát, 
tengerpartot tesz fel a profiljára. Ezek is vitathatók, de el 
kell fogadni, hogy vannak emberek, akik kerülik a nyil-
vánosságot. Amiről most beszélni szeretnék, hogy a zárt 
csoportokban is sokan választják lehetőségként, hogy 
nem adják a profiljukat a mondandójukhoz, hanem a 
„név nélküli tag” megnevezést állítják be. A szabályzat 
szerint a csoportok adminjai látják, hogy kik ők, de a töb-
bi csoport tag nem. Indokolt lehet ez a megoldás, ha sze-
mélyes, kényes kérdést tesz fel valaki, a közösségtől várva 
javaslatot, megoldást. Vagy ha valakinek olyan a munká-
ja, ami összeférhetetlen az általa felvetett témával, akkor 
is érthető, ha nem fedi fel magát, bár szerintem nem el-
fogadható, hiszen pont ezért van az összeférhetetlenség. 
Viszont miért keres valaki például albérletet névtelenül? 
Vagy matektanárt a gyerekének? Vagy miért névtelenül 
teszi fel, hol látott egy elkóborolt cicát? Illetve miért osztja 
meg a kedvenc receptjét név nélkül? A másik nagy cso-
kor, amikor névtelenül fogalmaznak meg emberek kriti-
kát. Például az elmaradt szúnyogirtásról (vagy pont azért, 
mert ő nem kérte, mégis kiszórták a kémiai anyagot a 
háza előtt), a hangosan flexelő szomszédról, a kisboltról, 
ahol becsapták, a multiról, ahol silány terméket kapott, a 
vizesről, aki öt perces munkáért tízezreket kért, vagy ép-
pen az „idős nőről” tesz fel egy fotót, aki szerinte virágot 
lopott, de csak az látszik a képen, hogy egy inkább közép-
korú, felismerhető nő pár szál virággal a kezében megy 
valahova a lakótelepen a járdán. 

S kik posztolják ki ezeket? A névtelenek. Biztos, hogy 
ezek között vannak jogos észrevételek is, de engem bosz-
szant, sőt inkább felháborít, hogy következmények nél-
kül lehet névtelenül másokat bírálni, rossz hírbe hozni. A 
megoldást sajnos nem tudom, az önfegyelmezésen kívül 
talán nincs más lehetőség, és érdemes lehetne a közösségi 
oldalakon aktívaknak egyszerűen figyelmen kívül hagyni 
a névteleneket.

EllEr ErzsébEt 

észrEvétElEikEt, kérdésEikEt idE várjuk: 

budaorsinaplo1991@gmail.com
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T E S T Ü L E T I  Ü L É S

Hozzászólások nélkül, 
fontos döntések

Hozzászólások nélkül, 
45 perc alatt szaladtak 
végig a képviselők a mai 
rendkívüli testületi ülé-
sen közel harminc napi-
rendi ponton. Ugyanis 
nemhogy vita, hozzá-
szólás sem volt egyiknél 
sem. És egyetlen kivé-
tellel, ami a polgármes-
ter félévi jutalmazása 
volt (erre a fideszesek 
nemmel, a frakciókon 
kívüliek tartózkodással 
szavaztak) egységesen 
igen gombot nyomtak a 
jelenlévők. (Ketten 
maradtak távol, indo-
koltan.)

 ÍGY DÖNTÖTTEK 
TEHÁT 

AZ ALÁBBIAKRÓL:

A februárban elfoga-
dott 2023. évi költségvetésben 
néhány módosításról, amit 
az évközi állami támogatások 
beépítése, az időközben a költ-
ségvetést érintő határozatok 
rendeletbe foglalása, a felügye-
leti, valamint a saját hatáskörű 
előirányzat módosítások átve-
zetése indokolt.

Növelték a jogosultsági 
jövedelemhatárokat a méltá-
nyossági települési támogatás 
esetében. Ilyen támogatás be-
tegség, temetés, gyógyászati 
segédeszköz vásárlás, lakha-
tást, megélhetést veszélyeztető 
életkörülmény, elemi csapás 
esetén lehet kérni, vagy ha 
váratlan kiadás miatt létfenn-
tartása veszélyeztetve van va-
lakinek. És a módosítás után 
annak jár, akinek a családjá-
ban az egy főre jutó havi nettó 

jövedelem nem haladja meg a 
szociális vetítési alap hétsze-
resét, egyedül élő esetén pedig 
a havi jövedelem nem haladja 
meg a szociális vetítési alap tíz-
szeresét.

Hulladékgazdálkodás  – 
amióta a szemétszállítást álla-
milag központosították, folya-
matosak a lakossági panaszok 
Budaörsön. A BTG helyett 
ugyanis előbb Érdhez került 
a feladat majd a fővároshoz. 
Nem sok jót ígér tehát az sem, 
hogy 2023. július 1-től megszű-
nik a települési önkormány-
zatok hulladékgazdálkodási 
közszolgáltatás megszervezé-
sével kapcsolatos feladata is, és 
az állam kizárólagos gazdasági 
tevékenysége lesz. Az állami 
hulladékgazdálkodási közfel-
adat pedig magában foglalja 
a hulladékgyűjtést, szállítást, 
továbbá ezek mellett az előke-
zelést és a hulladékkal való ke-
reskedést is, mégpedig az újon-
nan kialakítandó koncessziós 
rendszer bevezetésével. Tehát 
2023. július 1-jét követően a 
MOHU MOL Hulladékgaz-
dálkodási Zrt. (MOHU Zrt.), 
mint Koncessziós Társaság vé-
gezheti a magyarországi tele-
pülési szilárdhulladék begyűj-
tését és gondoskodik annak 
kezeléséről is. A feladatellátás 
tehát gazdálkodó szerveze-
tek bevonásával, koncessziós 
szerződés útján fog megvaló-
sulni, így a koncesszió tárgya, 
vagyis a hulladékgazdálkodási 
közfeladat ellátása az állam 
közfeladatai közé fog tartozni. 
A mai testületi ülésen tehát 
az előterjesztés szerint a köte-
lezően előírt változások helyi 
rendeletekbe való átvezetéséről 
kellett „dönteni”, miszerint  a 
helyi önkormányzatok által 
szabályozandó feladatok kö-
zül az elhagyott hulladékkal 

kapcsolatos rendelkezés ma-
rad hatályban.Budaörsön  „A 
környezetvédelem és fenn-
tarthatóság iránt elkötelezett 
önkormányzatként ezúttal is 
hangsúlyozzuk az illegális hul-
ladéklerakás elleni küzdelem 
fontosságát. Amellett, hogy 
jelentős mértékben terheli az 
önkormányzat költségvetését a 
szabálytalanul elhelyezett hul-
ladékok felszámolásának költ-
sége, kiemeljük, hogy az elha-
gyott hulladékkal kapcsolatban 
(…) Az ingatlanon más által, 
az ingatlantulajdonos hozzá-
járulása nélkül, ellenőrizetlen 
körülmények között elhelye-
zett vagy elhagyott hulladék 
elszállításának és kezelésének 
kötelezettsége a hulladék tu-
lajdonosát vagy korábbi birto-
kosát terheli. Ha a tulajdonos 
vagy a korábbi birtokos isme-
retlen, az elhagyott hulladék 
felszámolásának kötelezettsége 
– ellenkező bizonyításig  –  azt 
az ingatlantulajdonost terheli, 
akinek az ingatlanán a hul-
ladékot elhelyezték vagy el-
hagyták. Az elhagyott hulladék 
felszámolására kötelezett sze-
mély a kötelezést megállapító 
közigazgatási hatósági döntés 
véglegessé válásától számított 

30 napon belül gondoskodik 
a hulladék ingatlanról történő 
elszállításáról. Ha a kötelezett 
az elszállítási kötelezettségének 
nem tesz eleget, a hulladékgaz-
dálkodási hatóság közigazgatá-
si hatósági döntésében kötelez-
heti az ingatlan fekvése szerinti 
települési önkormányzatot a 
végrehajtás foganatosítására. A 
települési önkormányzat a kö-
telezést megállapító közigazga-
tási hatósági döntés végleges-
sé válásától számított harminc 
napon belül gondoskodik az 
elhagyott hulladék felszámo-
lásáról. A felszámolással ösz-
szefüggésben felmerült költsé-
gek a települési önkormányzat 
költségvetését terhelik azzal, 
hogy a felmerült költség a kö-
telezettől adók módjára behaj-
tandó köztartozásnak minősül 
és az önkormányzat bevételét 
képezi. Ha a települési önkor-
mányzat a kötelezettségének 
nem tesz eleget, a hulladékgaz-
dálkodási hatóság a tudomás-
szerzéstől számított harminc 
napon belül gondoskodik az 
ingatlanon elhagyott hulladék 
felszámolásáról. Az ezzel ösz-
szefüggésben felmerült költsé-
gek erejéig a hatóság azonnali 
beszedési megbízást kezde-

ményez a települési önkor-
mányzat ellen. Az így befolyt 
összeg a hulladékgazdálkodási 
hatóság bevételét képezi. A 
– köztisztaság – kötelező ön-
kormányzati feladata továbbra 
is a BTG Kft.-vel megkötött 
közszolgáltatási szerződés 
keretében kerül teljesítésre. 
Amellett, hogy az elhagyott 
hulladék elhelyezése büntető-
jogi szempontból üldözendő, 
a kisebb súlyú cselekményeket 
szabálysértésként kell kezelni” 
– áll az előterjesztésben.

 Döntés született még nap-
kollektoros melegvízrendszer 
kiépítését és a világítás korsze-
rűsítését célzó pályázati önerő 
biztosításáról  a városi sport-
csarnok területén.  Továbbá 
ugyan ide kamerarendszer 
kiépítésére vonatkozó megál-
lapodást is jóváhagytak.

Támogatást kapott  a Ré-
giségbúvár Egyesület és a Bia-
torbágy és Környéke Mozgás-
korlátozottak Egyesülete, ez 
utóbbiba léptek ugyanis át a 
budaörsi szervezet megszűné-
sével az itt élő mozgássérültek. 
Továbbá A Mi Utcánk Mini 
Fesztivál kapott többlettámo-
gatást, és a 10. Budaörsi Épí-
tész Szüret.

Szavaztak a gázenergia be-
szerzéséről.

Több önkormányzati in-
gatlanról  is szavazni kellett, 
így bérlemények bérleti szer-
ződéseinek módosításáról 
(a Szivárvány u. 5. szám és a 
Kesjár Csaba Általános Iskolá-
ban található gondnoki lakás-
ról van szó) ingatlan értékesí-

tésről (a Galagonya utcában). 
Már zárt ülésen döntöttek 
elővásárlási jog gyakorlásáról a 
Vasvári Pál utca 14. szám alatt 
található ingatlan 98/400-ad 
tulajdoni hányadára vonatko-
zóan.

Szintén az állami közpon-
tosítások miatt kellett  mó-
dosítani a budaörsi ügyeleti 
betegellátás támogatási szerző-
dését és a rendezni a védőnők 
státusát. Az utóbbiak 2023. 
július 1. napjától az Észak-bu-
dai Szent János Centrumkór-
házhoz kerültek, de az önkor-
mányzatnak biztosítania kell 
az állam számára a 2023. jú-
nius 30. napján a védőnői ellá-
tásra szolgáló ingó és ingatlan 
vagyon ingyenes használatát. 
A tárgyi eszközök helyiségen-
ként, leltár szerint kerülnek 
átadásra a kórháznak.

A LIFE LOGOS 4 
WATERS pályázathoz Buda-
örs a szomszédos Törökbálint 
kezdeményezésére csatlakozik, 
és mivel ehhez legalább 3 tele-
pülés együttműködése szüksé-
ges, így a harmadik Budakeszi. 
A pályázat benyújtásával kap-
csolatos adminisztrációs fel-
adatokat Törökbálint vállalja 
és alapvetően a Hosszúréti pa-
takot érinti. Nyertesség esetén 
a szakértők a települések által 
rávilágított problémakörre fó-
kuszálva szakmai koncepciót 
és tanulmányt dolgoznak ki, 
ami jó alapot is jelenthet a ké-
sőbbiekben egy nagyobb volu-
menű pályázat sikeréhez.

A közszolgálati tisztvise-
lőkről szóló módosított 2011. 

évi CXCIX. törvény (a továb-
biakban: Kttv.) 225/H. § (1) 
bekezdésében foglaltak alap-
ján  a képviselő-testület hatá-
rozatával jutalmat állapíthat 
meg a polgármesternek meg-
határozott időszakban végzett 
munkája értékelése alapján. 
A jutalom évi mértéke nem 
haladhatja meg a polgármes-
tert megillető illetmény vagy 
tiszteletdíj hat havi összegét. 
A mai döntés szerint „a Kép-
viselő-testület Wittinghoff 
Tamás polgármestert – 2023. 
első félévi munkáját értékelve 
–  három havi illetményének 
megfelelő  jutalomban” része-
sítette.

Napirend előtt  Kapitány 
Gábor  (Fidesz-KDNP)  meg-
köszönte azok munkáját, aki 
az úrnapi ünnepségen tevéke-
nyen részt vettek.

Farkas Benedek (Budaörs 
Fejlődéséért Egyesület) jelezte, 
hogy a Rezeda utcai buszmeg-
állóban a menetrend kifakult, 
ennek a cseréjét kérik.

Kisberk Balázs (Budaör-
si Gazdakör)  kezdeményezte, 
hogy a hivatal illetékes osztálya 
egyeztessen a távhő szolgálta-
tóval, hogy a fűtési rendszert 
egy előre meghatározott na-
pon – a fűtési szezonon kívül – 
engedjék le. Így, ha szükséges, 
a rendszert is érintő munkála-
tokat ilyenkor el tudják végez-
ni a lakástulajdonosok.

Hauser Péter (Budaörs 
Fejlődéséért Egyesület)  kérte, 
nézzék meg, hogy a Farkasréti 

úton és Tátra utcában hova le-
het kitenni súlykorlátozó táb-
lát, mert többször előfordult, 
hogy problémát okoztak a te-
herautók ezekben az utcákban.

Stift Nándor (Budaörs 
Fejlődéséért Egyesület)  ér-
deklődött, hogy a Bleyer Ja-
kab Általános Iskola udvarán 
megtörtént-e az árnyékolás. 
Szeretné tudni, hogy mikor 
lesz a Lévai utcában épülő 
parkoló átadása, illetve hogy 
mikor kezdődik a Herman Is-
kola futópályának tervezett fel-
újítása.  Gróza Zsolt a műszaki 
ügyosztály munkatársa  ígérte, 
hogy tájékoztatni fogják az 
időpontokról.

Török István képviselő el-
mondta, hogy a Kamaraerdei 
futópálya kapcsán is felmerül-
tek problémák, szükséges len-
ne a javítása. Dr. Bocsi István 

jegyző  válaszában elmondta, 
hogy a műszaki ügyosztály 
már elkezdte a javítást.

Laczik Zoltán (Budaörs 
Fejlődéséért Egyesület)  je-
lezte, hogy a Puttony utca 
környékén elszaporodott az 
illegális hulladéklerakás, ezért 
kérte, hogy legyen kihelyezve 
illegális hulladéklerakást tiltó 
tábla.  Wittinghoff Tamás  pol-
gármester már a napirendhez 
is kapcsolódóan tájékoztatta a 
testületet, hogy miután július 
1-től a MOL új cége veszi át a 
szemétszállítást, több minden 
változni fog, és brutális ár-
emelkedés is várható.

bővEbbEn:   budaorsinaplo.hu 

INGYENES JOGI TANÁCSADÁS 
A T E L E K U C KÓ B A N

Budaörs Város Önkormányzata megbízásából  
dr. Tóth Dorottya ügyvéd heti rendszerességgel – általában 
csütörtökön délelőtt, havi egy alkalommal pedig kedden dél-
után – ingyenes jogi tanácsadást tart budaörsi lakosok részére 
(nem terjed ki büntető ügyekre).
A tanácsadás helyszíne és szervezője a Budaörsi Telekuckó 
(Budaörs, Templom tér 15.) 
A jogi tanácsadáson való részvétel előzetes bejelentkezéshez 
kötött. Bejelentkezni személyesen vagy telefonon lehet a 
Telekuckóban nyitvatartási idő alatt (hétfőtől csütörtökig 
9 és 17 óra között). Telefon: 06(23) 414-446.   
A tanácsadás időtartama 30 perc.

A  KÖ Z L E K E D É S J Ö V Ő J E B U DAÖ R S Ö N

 MONDJA EL VÉLEMÉNYÉT!
Budaörs Város Önkormányzata Fenntartható Városi Mobilitási 
Tervet készít a budaörsiek és a településen közlekedők széles 
körű bevonásával.  
Ehhez egy kérdőívvel a helyi lakosok és itt közlekedők vélemé-
nyét kérik, a kitöltése kb. 10 percet vesz igénybe. 
Valamennyi felmérés és adatgyűjtés anonim módon történik, az 
Ön válaszait kizárólag Budaörs Fenntartható Mobilitási 
Tervének elkészítéséhez – összesített formában – használják fel.

bővEbbEn:  budaorsinaplo.hu 
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V E N D É G S É G B E N…
LŐ R I N C Z 
M I H Á LY:       „Mindig megpróbálok  

a konszenzus és a nyugalom 
irányába menni”

Lőrincz Mihályt a mai 
budaörsiek a városháza 
műszaki ügyekért fele-
lős vezetőjeként isme-
rik. Bár az idén töltötte 
be a hetvenedik évét, 
teljes mértékben aktív 
és mint cikkünkből kide-
rül, esze ágában sincs 
addig ténylegesen 
nyugdíjba menni, amíg 
bírja a munkát erővel, 
egészséggel. Pedig 
kívülről nézve mondjuk 
egy képviselő-testületi 
ülést, vagy pláne egy 
lakossági fórumot, nem-
csak köszönetet kap 
azért, amit nap mint 
nap tesz ezért a város-
ért. Ahova tizen-
két évvel ezelőtt az éle-
tének több fontos állo-
mása után tért vissza 
dolgozni, mert – és ezt 
csak a régi budaörsiek 
tudják róla – szó szerint 
itt született, a 
Szabadság úti családi 
házukban.

 Jártunk már „vendég-
ségben” zenésznél, író-

nál, sportolónál, két hónappal 
ezelőtt a helyi német nemzet-
ségi múzeum igazgatójánál, 
de a városházán még nem, 
és Lőrincz Mihály bemutatá-
sát sem azért tartom elsősor-
ban fontosnak, mert fontos 
pozíciót tölt be Budaörsön, 
hanem mert kevesen tudják 
róla, hogy ő szó szerint bu-
daörsi születésű. A szülei Er-
délyből kerültek Magyaror-
szágra 1940-ben, majd 1946-

ban Budaörsre  a kitelepített 
svábok helyére, ő viszont már 
itt látta meg a napvilágot, egé-
szen pontosan a Templom 
tértől nem messze, a Szabad-
ságon úton található családi 
házuk nagyszobájában, 1953 
áprilisában. Majd ide járt ál-
talános iskolába, alsóban az 
Esze Tamás utcába (mai Szent 
Benedek), és ők voltak az első 
évfolyam, akik felsőben az ak-
kor vadonatúj, modern Rózsa 
utcai épületben (mai zeneis-
kola) folytatták. Még oda járt, 
amikor ugyanott megalakult 
a helyi gimnázium (az Illyés 
jogelődje), de Mihály inkább 
Budapestre, gépipari techni-
kumba jelentkezett és Buda-
pesten érettségizett és szerzett 
technikusi oklevelet.

Mielőtt azonban eny-
nyire előre szaladnánk, a 
meghatározó gyermekkori 
emlékeiről faggattuk. Példá-
ul, hogy okozott-e gondot a 
sváb osztálytársak és közötte, 
hogy a szüleit nem ki- hanem 
betelepítették. Nem okozott 
– tudtuk meg -, és elsősor-
ban azért, mert ez  nem volt 
téma sem otthon, sem az is-
kolában, sem máshol, hogy 
ki milyen nemzetiségű.  Így 

a nagy közös udvaron sem, 
ahol hat család lakott, köztük 
svábok, szintén székelyek és 
magyarok,  „harmóniában”, és 
a szomszéd gyerekek együtt 
játszottak, sőt, ha az anyukája 
palacsintát sütött, jutott abból 
a maga három fián kívül mind 
a nyolc-kilenc gyereknek. (Il-
letve a pontosság kedvéért: 
néha még többnek, mert Lő-
rincz néni nevelő szülőként is 
fogadott be gyerekeket.) Egy 
másik emlék, más megközelí-
tésben, hogy az a sváb család, 
amelyiknek az egykori házába 
költöztek, 1956 után többször 
hazalátogatott, és annyira ösz-
szebarátkoztak velük, hogy 
meghívták őket magukhoz 
Németországba, amit el is fo-
gadtak, és évekig tartották a 
kapcsolatot.

Érettségi után a  gödöllői 
egyetem gépészmérnöki ka-
rának leendő hallgatójaként 
„előfelvételisként” elvitték 
katonának – meséli tovább 
Mihály – , és „független at-
tól, hogy kinek, milyen fizikai 
adottságai voltak, aki ide je-
lentkezett, az ment Szabad-
szállásra harckocsizó javító-
nak. A magam közel 190 cen-
tijével igencsak össze kellett 
hajtogatnom magam, hogy 

beférjek a tankokba” – tette 
hozzá nevetve. A katonaságról 
a legtöbb férfinak sok emléke 
van, kinek színesebbek, vicce-
sek, másoknak inkább rosz-
szak, Mihály erről ezt mond-
ta: „Arra jó volt, hogy minden-
féle jogosítványt meg tudjon 
szerezni az ember, és talán 
fegyelmet tanultunk. De nem 
vagyok híve annak, hogy a mai 
fiatalok számára visszaállít-
sák a kötelező szolgálatot, és 
örülök annak, hogy a fiamnak 
már nem kellett bevonulnia.”

Jöttek tehát az egyetemi 
évek és a pályakezdés: „Bu-
daörsről Gödöllőre jártam, és 
bár volt egy fél éves időszak, 
amikor beköltöztem kollégi-
umba, de igazából nem szeret-
tem, ezért inkább ingáztam. 
Az első diplomámat 1977-ben 
szereztem meg és az első mun-
kahelyem már akkor először 
visszahozott Budaörsre, a 
budaörsi repülőgépes szolgá-
lathoz, arra a repülőtérre ahol 
apukám kezdte a magyaror-
szági életét. Fejlesztőmérnök-
ként kezdtem el dolgozni, az 
első komolyabb feladatom a 
helikopteres szúnyogirtáshoz 
szükséges berendezés tervezése 
volt. Egészen a rendszervál-
tásig voltam itt. Bejártam a 
ranglétrát, fejlesztőmérnök-
ként kezdtem, a budapesti te-
rületi központ igazgatójaként 
fejeztem be, közben voltam 
gyártás-előkészítő csoportve-
zető, műszaki osztályvezető, 
főmérnök és igazgató.  Még 
1980-ban megnősültem, így a 
reptéri időszakom alatt szüle-
tett meg mindkét gyermekem, 
a lányom és a fiam. Mivel azt 
gondoltam, hogy akkor vagyok 
jó vezető, ha megszerzem a 
speciális tudást is azon a terü-
leten, beiratkoztam a műszaki 
egyetemre, ahol  repülőgépész 

szakmérnöki végzettséget sze-
reztem. Majd később még a 
Budapesti Közgazdasági Egye-
temen (mai Corvinus)  mér-
nök közgazdász  diplomát, de 
időrendben haladva: a repülő-
gépes szolgálattól azért jöttem 
el, mert a cég, ami négy nagy 
területi egységből állt, szétesett, 
elindult a magánosítás, és va-
lahogy megörököltem az egyik 
főnökömtől, hogy nekem kell 
azoknak a temetését intézni, 
akiket a repülőgépes növény-
védéseknél halálos baleset ért. 
Ekkor a feleségem azt mondta, 
inkább ne erőltessük ezt a re-
pülés témát.”

„Budaörsre az újpesti ön-
kormányzattól jöttem, 2011. 
11.-01-től vagyok itt  (a sok 
egyesről könnyű megjegyez-
ni),  de már 1996-tól a köz-
igazgatásban dolgozom,  Új-
pest előtt az  ötödik kerületi 
önkormányzatnál voltam 
a műszaki területek vezető-
je. Ha visszaemlékszel, ebben 
az időben Budaörsön a kicsit 
fideszes többségű testület és az 
ellenzékbe került polgármes-
ter nem tudtak megegyezni az 
alpolgármester személyében, 
illetve a hivatalon belül is vol-
tak ellentétek. Így merült fel a 
nevem a műszaki ügyek veze-

tésére, mint olyan emberé, akit 
mind a két oldal elfogad, hi-
szen előtte voltam nyolc évig 
fideszes polgármester mellett, 
majd négy évig szocialista pol-
gármester mellett, és szintén 
négy évig független mellett. 
Kálóczi Imrét, a Fidesz akko-
ri helyi vezetőjét, aki végül az 
egyik alpolgármester lett, töb-
bek között a kézilabda révén 
jól ismertem (számomra már 
gyerekként a kézilabda volt „a 
sport” és máig szeretem), és ő 
javasolta, hogy hallgassanak 
meg engem.”

Lőrincz Mihály munkakö-
re mindegyik önkormányzat-
nál nagyon széles spektrumú 
volt, de talán a legszélesebb 

most itt Budaörsön. Ebbe a 
város fejlesztéstől kezdve a 
városüzemeltetésen át szinte 
minden benne van, ami mű-
szaki kérdés. És igen, az olyan 
részlet kérdések is, amilyenek 
a lakossági fórumokon vagy a 
testületi üléseken nem min-
dig a legbarátságosabb hang-
nemben merülnek fel, hogy 
például az adott utcába kell-e 
fekvőrendőr vagy nem kell, 
kell-e sebességcsillapítás vagy 
nem kell , és bizony „nincs 
egységes vélemény sehol, so-
kan kérik, és legalább annyi-
an vannak ellene, tehát nem 
lehet jót csinálni” – mondja 
Lőrincz Mihály. Hozzátéve: 
„Sokáig nem voltam fenn a 

Facebookon, de vezetői  kérés-
re  kénytelen voltam belépni, 
mert szinte áthelyeződött oda 
a lakossági fórum. Ugyanak-
kor elkeserítő, hogy mennyi 
hamis és félinformációt oszta-
nak meg az emberek, és az is, 
hogy vannak, akiknek soha, 
semmi se jó.”

Hogy zajlik a panaszkeze-
lés? „Minden hozzám fut be és 
kellő utasításokkal adom to-
vább, majd a végrehajtás érte-
lemszerűen a kollégáim felada-
ta, akik nagyon jók, számítha-
tok rájuk, de azért ellenőrzöm 
egy idő után, hogy megoldó-
dott-e a probléma. Igen, jól 
látod,  mindig megpróbálok 
a konszenzus és a nyugalom 
irányába menni” – válaszolja 
a nyugodtsága hátterét firtató 
kérdésemre Lőrincz Mihály. 
És miután még elmeséli, hogy 
milyen  jó érzés megmutat-
ni most már az unokáinak 
azokat a belvárosi tereket, 
vagy akár budaörsi óvodá-
kat, amelyeknek a felújítása 
az ő nevéhez (is) kötődik, fel 
merem tenni azt is, hogy nem 
szeretne-e most már munka 
helyett inkább nyugdíjasként 
pihenni?  „Idén betöltöttem 
a hetvenedik életévemet. De 
addig akarok dolgozni, amíg 
az egészségem bírja és amed-
dig lehetőséget kapok erre a 
vezetőségtől. Jól látod azt is, 
hogy nem a pénzért csinálom, 
hanem mert hiányozna nekem 
ez az életstílus. Én szabadság 
alatt, sőt, ha sürgős az ügy, 
akár éjszaka is felveszem a tele-
font. A pandémia miatt kiala-
kult otthoni munkavégzést se 
szeretem, de persze elfogadom, 
hogy van ennek előnye is, és al-
kalmazkodom hozzá. Szóval, 
hogy mikor megyek nyugdíjba 
és mit fogok csinálni akkor? 
Azt hiszem, hogy sokadszorra 
is visszatérek majd Budaörs-
re, ha úgy adódik majd, mert 
bár mi a feleségemmel a 12. 
kerületben lakunk, a lányom 
itt építkezik, és nála nekünk 
is lesz egy szobánk.”

irta EllEr ErzsébEt 
 fotó HEpkE-kaszás Maja és arcHív
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A saját autó soha nem volt 
olcsó mulatság, de… 

Bár a pénzügyeink tuda-
tos kezelésére (lásd a 8. 
és 9. részt) még vissza-
térünk a spórolásról 
szóló sorozatunkban, 
ezúttal, nyár lévén, az 
utazási költségek csök-
kentéséről lesz szó. Ami 
megint csak egy hatal-
mas téma, a közösségi 
közlekedéstől kezdve 
(busz, vonat, repülő) a 
kerékpározáson át az 
autónk használatáig. 
Kezdjük az utolsóval!

 A saját autóval való 
közlekedés, utazás soha 

nem volt olcsó mulatság, a 
jelenlegi kiugróan magas 
üzemanyagárak mellett pedig 
végképp nem az. Ugyanakkor 
nehéz lemondani róla, mert 
cipekedés helyett kényelmes 
„csak” megpakolni a csomag-
tartót, nem vagyunk a me-
netrendekhez kötve így ru-
galmasak lehetünk időben és 
sorolhatnánk. Mégis, mi lehet 
akkor a köztes megoldás?

Értelemszerűen az  autó 
ésszerű használata, például 
a kisebb távolságokra autó 
helyett mehetünk gyalog (jót 
tesz az egészségünknek, ha 
naponta legalább öt-hat kilo-
métert sétálunk) vagy (nem-
csak sportolás céljából) bi-
ciklivel, a bátrabbak akár az 
egyre divatosabb rollerrel. Ha 
nagyobb távolságra utazunk 
és a közösségi közlekedés 
nem vagy csak részben adott, 
akkor viszont az autó fenntar-
tásán kell és lehet is spórolni.

Az első lépés, hogy  meg-
bízható autót vásároljunk, 
körültekintően. Ne hagyjuk 
magunkat elcsábítani a „csak 
neked, csak most olcsón” ak-

ciókkal, mert semmi sincs 
ingyen, de olcsón se. Nagyon 
utána kell nézni és számolni, 
hogy  az általunk választott 
autóra mennyit kell később 
költeni, hogy ne hagyjon cser-
ben bennünket az úton. Sokan 
mondják, hogy híresen meg-
bízhatatlanok a brit és olasz 
autók, van is benne igazság. 
Mások szerint autóvásárlás-
kor „nem kilométert veszünk, 
hanem állapotot”, mert bizony 
hiába van kevés kilométer egy 
autóban, ha a korábbi tulajdo-
nosa nem vigyázott rá, nem 
tartotta megfelelően karban. 
És ne feledjük: ha nagy telje-
sítményű, nagy űrtartalmú 
motorral rendelkező autót 
veszünk, akkor számítsunk a 
magas fogyasztásra és a magas 
szervizköltségekre.

A második és sokadik lé-
pés pedig, hogy ne hajtsuk túl 
az autót, hiszen akkor a mo-
tor gyorsabban megy tönkre, 
a gumi gyorsabban kopik. A 
gyorshajtást ne csak a rend-
őri ellenőrzések és a várható 
büntetések miatt mellőzzük, 
hanem az autónk és önma-
gunk érdekében is kifizető-
dőbb a szabályos közlekedés. 
Spórolhatunk a  motorfék 
használatával, mert csökkenti 
a fogyasztást, amikor kikap-
csoljuk az üzemanyag ada-
golását a motorba és kíméli a 
fékeket, ha motorfékkel las-
sítunk.  Érdemes odafigyelni 
a váltó használatára, például 
ne kapcsoljunk át későn, mert 
alacsony fordulatszámon álta-
lában kevesebbet fogyaszt az 
autó. Régi autóknál egyszerű 
ezt megoldani és figyelni rá, 
de automata váltó esetén is 
átállhatunk fokozatos mód-
ra.  És kevesen fogadják meg, 
pedig jó tanács, hogy  ne tá-
roljunk az autóban felesleges, 
nehéz dolgokat, hiszen minél 

nehezebb az autó, annál töb-
bet fogyaszt. Továbbá másik 
jó tanács az  üzemanyagszint 
magasan tartása, ugyanis ha 
„spórolás miatt” folyamato-
san keveset tankolunk, akkor 
tönkremegy az üzemanyag-
pumpa.

Visszatérő kérdés, hogy 
melyik a gazdaságosabb:  a 
dízel autó vagy a benzines. 
Tény, hogy a dízel általában 
kevesebbet fogyaszt, mint egy 
benzines, viszont több  euró-
pai országban elkészült már 
a régebbi autók kiszorításá-
nak a menetrendje, tehát fel-
merül, hogy érdemes-e még 
egyáltalán dízel autóra köl-
teni. Nem igazán. De mivel 
nemrég azt is megszavazta az 
EP Környezetvédelmi Bizott-
sága, hogy javaslatuk szerint 
2035-től tiltsák be az EU-ban 
az új személygépkocsik és 
könnyűhaszongépjárművek 
esetében a belső égésű mo-
torokat, akkor végül is a jö-
vőben maradnak az  elektro-
mos-hibrid autók. Visszatér-
ve még a jelenhez: költség-

csökkentő, ha gyári új he-
lyett  autóbontóból  veszünk 
alkatrészt, amikor szükséges, 
de persze ez is csak akkor 
„olcsóbb”’, ha nincs baja. Spó-
rolás gyanánt a szerelő he-
lyett  otthon is cserélhetünk 
olajat. Viszont!  A megvásá-
rolt olaj minőségén ne taka-
rékoskodjunk, ahogy a gu-
mikon se, mert az olcsó gumi 
nem tapad, balesetveszélyes, 
a kisebb ütközések is költsé-
gesek (a négy évszakú gumi 
például borzalmas), és a nem 
megfelelő vagy rossz minő-
ségű motorolaj miatt gyor-
sabban tönkremegy az autó. 
Még egy gondolat: a motor-
tisztító üzemanyag adalékot 
szigorúan a leírt használat 
szerint kell adalékolni. Fo-
gyasztáscsökkentő és teljesít-
ménynövelő adalékot viszont 
nem érdemes használni, he-
lyette vegyünk olyan (Super) 
üzemanyagot, amelyikben 
eleve benne vannak.

Sorozatunkban többször 
volt már arról is szó, hogy a 
tudatos gazdálkodáshoz ké-
szítsünk heti vagy havi be-
vásárlási tervet, és aszerint 
próbáljunk beosztással élni. 
Ez beválik az autófenntartás 
esetben is,  írjuk össze havi 
vagy akár éves szinten az au-
tózással járó költségeket, pél-
dául, hogy mennyit szánunk 
üzemanyagra, mennyibe ke-
rülnek a biztosítások, a vár-
ható parkolási díj, az autópá-
lya-matrica, az esetleges bün-
tetések, a szervizdíj. Váratlan 
kiadások természetesen min-
dig előfordulhatnak, de a terv 
segít a tisztánlátásban, hogy 
megéri-e valóban saját autó-
val közlekedni vagy mégis vá-
lasszuk-e inkább a közösségi 
közlekedést. Erről lesz szó a 
következő részben!

bácsi-tótH adrián

 A TERRAPARK  
 TOVÁBBRA IS... 

... Budaörs legkedveltebb 
IRODAPARKJA

 A tavaly második félévi hatalmas energiaár drágulás 
után hogy alakultak eddig ebben az évben a 
Terraparkban a rezsiszámlák? - fordultunk először 
Bagossy Sándor gazdasági vezetőhöz.

- Általánosságban az iroda üzemeltetési költségek jelentős 
növekedése figyelhető meg a 2022-es évről 2023-as évre 
vonatkozóan. Alvállalkozóink 15-20 %-os emeléssel éltek, 
áram és gáz költségekre vonatkozóan szerencsére, a tőzsdei 
ár követő kereskedelmi szerződéseinknek köszönhetően, a 
két-háromszoros áremelkedések az eddigi tapasztalataink 
alapján nem következtek be. A tőzsdei árak mozgása a vi-
lágpolitikai és gazdasági tényezők függvényében azonban 
nagy kockázatokat rejt, így nehéz előrevetíteni, hogy a 2023-
as évre összességében hány százalékos növekedés várható 
az energiaáraknál. Reményeink szerint az előzetes, nagyon 
negatív becslések nem teljesülnek és mérsékeltebb ár növe-
kedés mellett, jó gazdálkodással, tudatosabb energiafelhasz-
nálással kisebb terhet jelentenek majd az üzemeltetési költ-
ség növekedések bérlőink számára, mint ahogy előzetesen 
vártuk.

Többször volt már róla szó, hogy a Terrapark Kft. nem-
csak bérbe adja az irodákat, hanem helyben dolgozó 
munkatársakkal maga üzemelteti azokat. Mit jelent 
ez a mindennapokban? - erre Szilágyi Éva kereskedel-
mi vezető válaszolt.

- Azért érezzük ezt fontosnak, mert az által, hogy ez a két 
terület együtt tartozik hozzánk, minden szempontból a sa-
játunknak érezzük a sorsát a bérlőknek, az épületeknek. És 
ráadásként azt is elmondhatjuk, hogy az eredeti fejlesztő-
nek, tulajdonosnak dolgozunk a kezdetek óta, tehát több-
szörösen a sajátunknak tekintjük, a sajátunkként kezeljük a 
Terraparkot. Mivel az irodánk is itt van, ugyanott, ahol bér-
be is adjuk őket, saját bőrünkön tapasztalunk bármit, ami a 
bérlőkkel is megtörténhet. Másrészt pedig gyakorlatilag pár 
perc alatt ott tudunk lenni egy bérlőnél, ha hív bennünket.

Santa Fe Relocation: 

“MINDENT  
ÚGY KELL BECSO-
MAGOLNI, HOGY 
AZ NE SÉRÜLJÖN”

“ Sok ügyfelünk kötődik a 
Terraparkhoz, költöztettünk kül-
földieket, magyarokat egyaránt”  
- mondta kérdésünkre válaszolva 
Heszberger Antal, a Santa Fe 
Relocation ügyvezetője. Cégük két 
fő tevékenységi kört fed le, egyrészt 
teljes körű költöztetést végeznek 
országokat átívelően, másrészt az 
áttelepüléssel járó ügyintézés nagy 
részét is átvállalják.

A hat évtizedes múlttal rendelkező 
nemzetközi cég (Európa szerte 
és Ázsiában, Amerikában ren-
delkeznek irodákkal) a második 
világháború után jött létre Ame-
rikában, Magyarországon 1993 
óta van jelen. Szolgáltatásaikat a 
kezdetektől elsősorban diplomaták, 
illetve olyan nagyobb cégek veszik 
igénybe, ahol a jellemzően külföldi 
munkavállalóknak gyakran kell 
költözniük egyik országból a másik-
ba. Ma már azonban költöztetnek 
országon belül is.

Arra, hogy ügyfeleik miért térnek 
vissza hozzájuk, az ügyvezető sze-
rint egyszerű a magyarázat: “mert 
mindent úgy kell becsomagolni, hogy 
az ne sérüljön. Gyakran költöztetünk 
antik bútorokat, muzeális tárgyakat, 
festménygyűjteményt, porcelánokat, 
akár a fél világon átutaztatva, s 
ez minőségi munkát, szakértelmet 
kíván.”

 

A LEGUTÓBBI 
PROJEKT, AMIBEN 
RÉSZT VESZ 
A TERRAPARK  
A Budaörsi TEHETSÉG 

PROJEKT VOLT. 

Az országos Női Együttható 
program keretén belül a Budaörsi 
NŐ közösség a Budaörsi Tano-
da Alapítvánnyal együttműköd-
ve tehetségkutatót szervez Budaör-
sön, hogy megkeresse, bemutassa, 
és segítse a helyi tehetségeket. 
2023-ban ének és zene kategóriá-
ban lehet jelentkezni 25 éves korig, 
szeptember 24-ig, majd felkészítő 
tábor következik. A táborban a Bu-
daörsi Nyitott Kórus segítéségével 
egy közös dalt tanulnak meg a
résztvevők, amit a gála napján fog-
nak előadni.
Az első helyezett díja egy kincses 
láda, amit egy budaörsi alkotómű-
vész, Gulyás
Boglárka díszített a festményével. 
Ebbe a dobozba gyűjtik a felajánlá-
sokat A Budaörsi NŐ
közösség tagjai szeptemberig. A 
kincses ládával budaörsi rendezvé-
nyeken találkozhatnak az emberek, 
és dobhatják be támogatásukat. 
A helyi cégek, egyesületek, ala-
pítványok pedig telephelyükre is 
kérhetik a ládát.
Az első magánszemély felajánló 
Juhász Zoltán, aranykoszorús hang-
szerész mester volt. 
Az első cég pedig a Terrapark Kft, 
aki 200 000 Ft-ot „dobott” a kincses 
ládába.
Versenyzőnek vagy támogató-
nak jelentkezni e-mailben le-
het:  abudaorsitehetseg@gmail.
com  e-mail címen.
A gála műsorra 2023. október 14-én 
(szombaton) 10 órakor kerül sor, a 
budaörsi PostART-on.

A Terranews teljes 2023/2. száma és a korábbi hírlevelek itt érhetők el:

  Ú J  B É R L Ő K
 Vikuna-Láma Kiadó Kft. D3-as épület (19 nm)

Propisz Bau Zrt. D10-es épület (95 nm)
Energy Contribution Kft. D1-es épület (85 nm)

 B Ő V Ü L T E K :
Pondius Kft. D10-es épület (60 nm)

Kontron Hungary Kft. C/B földszint (208 nm)

 H O S S Z A B B Í T O T T A K :
Náray-NRV Kft. D3-as épület (44 nm)
Sága Foods Zrt. D3-as épület (215 nm)

TERRA

A Terraparkban található cégek 
többsége és maga az üzemeltető 
is belefolyik Budaörs életébe, 
adományokkal és más jószolgálati 
tevékenységekkel. 

„Ha kéréssel fordulnak hozzánk, 
megbeszéljük, hogy van-e rá 
keret. (...) ha valamiben tudunk 
segíteni, vegyük ki a részünket 
abból, hogy Budaörsön 
jobb legyen az élet”
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Hallás vizsgálat 
indult...

. . .  A  B U DAÖ R S I  S Z A K R E N D E LŐ B E N

Audio lógiai szűrő-
vizsgálatra alkalmas 
eszközöket telepített a 
budaörsi szakrendelő; 
az audiológiai szakren-
delés a fül-orr-gégészeti 
ellátás mellett indult el. 
A szűrést 18 éven felüli-
ek vehetik igénybe szak-
orvosi beutalóval, az 
időpontfoglalás kötele-
ző. A hallásjavító segéd-
eszközök széles körére 
az egészségbiztosító 
jelentős támogatást 
nyújt.

 Audiológiai szakren-
delés indul a Budaörsi 

Egészségügyi Központban. 
A hallásdiagnosztikai kabint 
az intézmény a hallásjavító 
gyógyászati segédeszközö-
ket forgalmazó Danavox Kft.-
vel együttműködve alakította 
ki a fül-orr-gégészeten.

 Az audiológiai szűrés, 
vagyis a hallásvizsgálat a fül-
orr-gégészeti vizsgálatot kö-
vetően, beutalóval vehető 
igénybe; a páciensek foga-
dását a kapacitások megfe-
lelő kihasználása érdekében 

a szakrendelő előzetes be-
jelentkezéshez köti. Az idő-
pontot nem az intézmény 
központi betegirányítása 
adja, hanem közvetlenül az 
audiológiai szakrendelés, ki-
zárólag a +36 30 172 5088-as 
mobilszámon, munkaidő-
ben. (A fül-orr-gégészet ren-
delési ideje alatt telefonáló-
kat később hívják vissza.) A 
rendelési időkről a Budaörsi 
Egészségügyi Központ hon-
lapján lehet tájékozódni.

Maga a szakrendelés 
közfinanszírozott, vagyis a 
hallásvizsgálatért nem kell 
fizetni. A szakorvos által felírt 
hallásjavító készülékek se-

gédeszközjegyzékben meg-
határozott széles körére a 
magyar egészségbiztosítás-
sal rendelkező pácienseknek 
jelentős támogatás jár, vagy-
is a segédeszköz árának egy 
kisebb részét kell csak saját 
erőből kifizetni.

A budaörsi audiológiai 
szakrendelés 18 év alattia-
kat nem fogad. A gyermekek 
hallásvizsgálatával a Heim 
Pál Országos Gyermekgyógy-
ászati Intézet foglalkozik.

a kép illusztráció

forrás: frEEpik.coM
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 A  H Ü V E LY G O M B Á R Ó L  S Z Ó L J O N ! 

Itt a nyár: folyik, visz-
ket, csíp, szúr, rúg 
harap… és hasonló jel-
zőkkel illetik a nők a 
panaszaikat. Arra gon-
doltam, írok pár sort 
segítségképp, hisz ezen 
fertőzések egy része kis 
odafigyeléssel megelőz-
hető lenne.

Bár tudományos kutatás alap-
ján sem a strand, sem a termé-
szetes vizekben való fürdőzés 
nem okoz önmagában fertő-
zést, mégis a nők jelentős ré-
sze állítja, hogy hacsak ránéz a 
strand feliratra, máris előjön a 
hüvelygombája.

Mit tehetünk ellene?

1 Ha kijössz a vízből cse-
réld le a bikinid, de leg-

alább az alsóját!

2 Hallottál már az ún. hü-
velyflóra helyreállító 

kezelésről? A hüvelyben 
laknak a jó baktériumok, 
amiket Lactobacillusoknak 
nevezünk. Ha ők jól érzik ma-
gukat, kisebb eséllyel tudnak 
a gonosz bacik és gombák 
megtelepedni és elszaporod-
ni. Rengeteg gyógyszercég 
gyárt ilyen készítményeket, 
amikben jó baktériumok 
vannak,szinte mind recept 
nélkül kapható. Bármelyiket 
választod heti egyszer, meg-
előzés céljából használd 
bátran!

3 Ha már érzed, hogy baj 
lesz, használj természe-

tes anyagokat tartalmazó, 
recept nélkül kapható ké-
szítményeket: C vitamint 
és ezüstöt tartalmaznak, így 
természetes úton „bombáz-

zák szét” a kórokozókat, és se-
gítenek a normál hüvelyi PH 
visszaállításában. Ez a mód-
szer párosítható hüvelyflóra 
helyreállító kezeléssel.

4 Minél kevesebb szén-
hidrátot egyél! A túlzás-

ba vitt szénhidrátfogyasztás 
sajnos olyan módon változ-
tatja meg a hüvelyváladék 
összetételét, ami a gombák 
életmódjához és szaporodá-
sához kedvezőbb, így jókat 
lakmároznak ők is, és szép 
nagyra nőnek.

5 Ha minden óvintézkedé-
sed ellenére panaszaid 

vannak, még mindig adhatsz 
egy esélyt a recept nélkül 
kapható gombaölő szerek-
nek (pl.: Canesten). Használd 
előírásnak megfelelően, én 
a krémet is mindenképp ja-
vaslom mellé. Ez is kombi-
nálható az előző módszerek 
bármelyikével. De ne felejtsd 
el: ha néhány napon belül 
nem múlik, inkább jelentkezz 
be egy nőgyógyászati vizsgá-
latra, minthogy nagyobb baj 
legyen!

6 Ha nyár, akkor fesztivá-
lok, flörtök… és pasik! 

De ugye te sem felejted el, 
hogy ne csak a kisbaba, ha-
nem a fertőzés ellen is vé-
dekezzetek! 

7 Éjszakára bugyi le! Me-
leg van, izzadsz, befül-

led…, ami kedvez a kóroko-
zók elszaporodásának. 

Ha ezeket betartod, már-
is sokat tettél a női egészsé-
gedért, de egy súlyosabb, 
makacs fertőzést az összes 
módszer egyszerre alkalma-
zása mellett is el lehet kapni, 
ekkor pedig haladéktalanul 
orvoshoz kell fordulni!

írta: dr. vörös anna

bővEbbEn: www.L33.hu
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A demens ember nem 
szándékosan idegesítő

Lehet, hogy nehéz 
elhinni, de a demens 
beteg nem bosszantani 
akar, amikor zavaróan 
viselkedik” – hangsú-
lyozta Cserbán Józsefné 
Anna mentálhigiénés 
szakember tájékoztató 
előadása során, melyet 
tegnap az Alzheimer 
Cafe elnevezésű összejö-
vetelen tartott. A máso-
dik alkalommal meg-
szervezett program 
tulajdonképpen tovább-
képzés volt a demencia 
témakörében, ahol 
hasznos ismereteket 
szerezhetett mindenki, 
aki meghallgatta. A 
megelőzésről, a kialaku-
ló demencia lassításá-
nak lehetőségeiről és a 
demens emberek helyes 
ellátásáról, gondozásá-
ról szólt az előadás.

 Június 20-án volt a má-
sodik Alzheimer Cafe, a 

Magyar Máltai Szeretetszol-
gálat és a Modus Alapítvány 
közös, demenciáról szóló 
előadássorozatának soron kö-
vetkező része. Mivel a márci-
usban megrendezett első ren-
dezvényen az érdeklődők alig 
fértek be a PostART szalon-
jába, ezúttal a nagy teremben 
volt a találkozó.  Bíró Valéria, 
a budaörsi intézmény vezetője 
köszöntötte az egybegyűlteket.

Cserbán Józsefné An-
na   szak  vizs gá zott szociál-
poli ti kus, szo ci ális munkás, 
mentál higiénés szakember 
beszélt, először felelevenítet-
te a múltkori találkozón már 
elhangzott fontosabb infor-

mációkat a demencia kiala-
kulásáról, tüneteiről. Majd 
előadása további részében in-
kább a demenciában szenve-
dők hozzátartozóihoz, gondo-
zóihoz szólt. Magyarországon 
kb. 200-250 ezer ember érin-
tett a demencia diagnózisával, 
ami a családtagokkal együtt 
így legalább 1 millió embert 
érint közvetlen közelről, ezért 
nagyon fontos, hogy jól tájé-
kozottak legyünk ebben a té-
mában.

Például az Alzheimer-kór 
kialakulásának kezdeti sza-
kaszában még  gyógyszeres 
terápiával késleltetni lehet  a 
betegség súlyos elhatalmaso-
dását, akár évekkel kitolható 
az állapot rosszabbodását és 
értékes életéveket nyer a pá-
ciens. Nehéz persze szembe-
sülni ezzel, ha valóban kide-
rül, hogy érintettek vagyunk, 
hiszen társadalmi megítélése 
a demens embernek általá-
ban nem pozitív. Ezért sokan 
inkább igyekeznek eltitkolni, 
leplezni, amikor észreveszik 
magukon az első tüneteket. 
Azonban mindenki érdeke a 
korai felismerés, a háziorvos 
pedig az úgynevezett memó-
riaszűréssel könnyen kiderít-
heti ezt.

 Túlterheltség, kialvatlan-
ság is okozhat memóriazavart 
ideiglenesen, ami megnyil-
vánulhat abban, hogy vala-
ki nem találja a szemüvegét, 
mert elfelejtette, hova rakta 
le. Bajt az jelez, ha a szem-
üveg előkerülése után az a 
valaki nem emlékszik, hogy 
mire való egyáltalán a szem-
üveg. A másik leggyakoribb 
tünet, hogy  a beteg nem tud 
új emléket létrehozni.  Lerak 
valamit valahova és pár perc 
múlva már nem tudja, hogy 
azt ő rakta oda, azt hiszi, va-
laki más.

A mostani előadás a csa-
ládtagokhoz és gondozókhoz 
szólt elsősorban, hogy hogyan 
bánjanak, hogyan viselkedje-
nek a beteggel. Legfontosabb 
közlendője az előadónak az 
volt, hogy demensbarát mó-
don bánjanak a hozzátarto-
zók, gondozók a demenciában 
szenvedőkkel.  Mivel a be-
tegnek az agya változik meg, 
épül le, nem szándékosan 
nem ismer fel embereket, 
akár közvetlen hozzátartozóit, 
nem szándékosan viselkedik 
zavarodottan, nem szándéko-
san mond valótlanságokat.  A 
lehető legjobb, amit tehetünk 
hozzátartozóként és gondozó-
ként, ha finoman átsegítjük a 
beteget megakadásain – pél-
dául félbehagyott mozdulatát 
kisegítve, ha hirtelen nem jut 
eszébe, hogy mit csináljon a 
kezében tartott kávéfőzővel – 
és nem próbáljuk meggyőzni 
azok ellenkezőjéről, amit ő 
állít, úgyis hiába, inkább te-
reljük el a figyelmét másfelé 
vagy akár a lelki nyugalma 
érdekében akár hazudhatunk 
is. A hallgatóság sorai közül 
egy hölgy elmesélte, ismerőse 
hogyan reagált demens édes-
anyja azon közlésére, hogy ne 
vacsorázzanak addig, míg fér-

je haza nem ér, aki valójában 
már húsz éve meghalt. A kre-
atív válasz az volt, hogy az il-
lető azt mondta édesanyjának, 
férje már reggel jelezte, nem 
ér haza este korán, ne várják 
meg a vacsorával. Így nem 
okozott felesleges fájdalmat 
azzal, hogy újra és újra közli a 
rossz hírt, férje már meghalt.

Általánosságban elmond-
ható, hogy  az a legfontosabb, 
hogy nyugodt, békés, szeretet-
teljes környezetet biztosítsunk 
demens hozzátartozónk szá-
mára. Pozitív kisugárzásunk 
áthat a betegre is, amitől neki 
is jobb lesz a közérzete. Ne-
héz ellenállni a demenciával 
küzdők gyakori bosszantó 
viselkedést produkálnak. De 
fontos, hogy a hozzátartozók 
lássák az embert a betegség 
mögött, azt az embert, aki a 
betegség előtt volt.

Cserbán Józsefné Anna 
felhívta a jelenlévők figyel-
mét a Modus Alapítvány ta-
nácsadó videósorozatára,  a 
DemenSzia nevű YouTube 
csatornán.  Hasznos informá-
ciók „őrangyaloknak” címmel 
részletes tanácsokat hallha-
tunk az élet különböző terü-
leteit feldolgozó epizódokban.

borHEgyi éva
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N É M E T N E M Z E T I S É G I  
C S O P O R TOT I S  I N D Í TA N A K . . .

… a „Beszélj 
velem” oviban

A Beszélj Velem Alapítványi Kipp-Kopp Óvodát a budaör-
sieknek nem kell bemutatni, hiszen 25 éve működik és 
ez idő alatt sokszor írtunk róluk.  Ami azonban számunk-
ra is újdonság, hogy a 2023-’24-es tanévben német nem-
zetiségi csoportot is indítanak és ehhez kapcsolódóan 
nyári táboruk is lesz az iskola előtt álló gyerekeknek.

 „A gyermekek ennek keretében az óvodai életükben 
folyamatosan találkoznak majd a német nyelvvel, így ki-

alakul náluk a hallás utáni megértés játékos formája. Célunk, 
hogy elősegítsük a nyelvtanulás örömét, a gátlások nélküli 
beszédképesség fejlesztését és beszédkészségüket” – emelte ki 
lapunknak az óvoda alapítója Kopp Miklósné Ági néni. Hozzá-
téve:  „Fontosnak tartjuk az identitás erősítését (hagyományá-
polás, német nemzetiségi rendezvényeken részvétel, fellépések, 
népviselet, néptánc, nemzetiségi ételek, dalok, mesék, használa-
ti eszközök, jeles ünnepek). Megelevenedik számukra a német 
nyelvi kínálat sokszínűsége, melyet dalos játékokkal, versekkel, 
mondókákkal, mesékkel lehet elérni. Továbbá logopédus segíti 
a német nemzetiségi óvodapedagógus munkáját. Feladatunk 
az iskolára való felkészítés, a zökkenőmentes iskolakezdés.” 
A már zajló táborok pedig ugyanitt különleges és egyedi tema-
tikával híd az óvoda és iskola között.  

AMIRE MÉG LEHET  JELENTKEZNI:  
Július 24-28. KERTÉSZ TÁBOR 

Július 31- augusztus 04.  
FOCI, SAKK-BÉLYEG TÁBOR 

Augusztus 07-11. ISKOLA ELŐKÉSZÍTŐ 
Augusztus 14-18. FEJLESZTŐ TÁBOR 

(A táborok díja 39 000 Ft + 10 000 Ft étkezés/hét, testvér 
kedvezmény van.)

bővEbbEn: 
Mobil: +36 30 970 5085, +36 30 229 2410.  tEl.: +36 1 207 3938

kopp.miklosne@beszeljvelem.hu

https://beszeljvelem.hu

A Lions Clubs 
International 

N E M Z E T KÖ Z I  E L N Ö K E J Á R T B U DAÖ R S Ö N

Brian E. Sheehan a Lions Clubs International nemzet-
közi elnöke járt június közepén, péntek délután 
Budaörsön, ugyanis személyesen avatott fel  
19 LEO tagot az Illyés Gyula Gimnáziumban. 

 Köszöntőjében egyebek között elmondta, hogy idén már 
másodszor jár Magyarországon, most néhány nap után tér-

tek ide vissza Ukrajnából, és útja során csodálatos emberekkel 
találkozik, találkozott.

A Lions Clubok 1917-ben alakultak, az alapító mottója az 
volt, hogy „nem jutsz messzire, amíg nem segítesz másokon”. A 
mai napig ez az alapja a mintegy 1,6 millió Lions és Leo (az utóbbi 
az ifjúsági szervezet) klubtaggal rendelkező szervezetnek, ami be-
hálózza a világot, és az együttműködés, amiről a Lions Club szól, 
egyebek között Budaörsön is.  A nemzetközi szervezet elnöke a 
Budaörsi Naplónak az avatás előtt adott rövid interjút. Mi alapján 
esett a választása éppen a budaörsi Illyés gimnáziumra, hogy sze-
mélyesen vesz részt az avatáson? – kérdeztük tőle. Válaszából kide-
rült, hogy a helyszín kiválasztása nem igazán az ő döntése volt, de 
nagyon örül annak, hogy „nemcsak új tagokat avattam fel, hanem 
egy vadonatúj LEO clubot és egy új branch clubot indíthattam itt 
el”.  És kicsit konkrétabban, mi az, amit a Lions Club nyújt a fia-
taloknak? – kérdeztük az elnököt tovább. „Rengeteg előnye van a 
klubtagságnak, de szerintem a legfontosabb a tapasztalat, a tudás 
és a vezetési képességek, amiket nálunk megszerezhetnek a fia-
talok az országhatárokat nem ismerő folyamatos diákcsere prog-
ramjaink keretében. (Csereutazásra pályázni – a Lions nemzetközi 
szabályai értelmében – csak a küldő ország Lions szervezetén ke-
resztül lehet – a szerk.) A Lions Club minden évben több ezer 16 és 
22 év közötti fiatal számára teszi lehetővé, hogy külföldi útja során 
más kultúrákat ismerhessen meg. A világ összes tájékáról érkező 
fiatalokkal köthetnek barátságot. Mivel üzletember vagyok, tisztá-
ban vagyok vele, hogy ez milyen sok pénzbe kerül, például a kü-
lönböző (vezetői, kreativitási) szemináriumok megszervezése. De 
látom azt is, amikor a hozzánk beérkező önéletrajzokat elolvasom 
és benne azt, hogy kinek milyen jószolgálati tapasztalata van, hogy 
ezek az emberek, akik a listánk élére kerülnek nagy változásokat 
fognak hozni a szervezetünk életében.”

írta bácsi-tótH adrián, fotó palatinusz zsolt

E R D E I  I S KO L A É S NYÁ R I  TÁ B O R 

Húszéves a Húszéves a Csiki PihenőkertCsiki Pihenőkert
Szerény ünnepség keretében 
június 21-én  emlékeztek meg a 
Csiki Pihenőkert – Árpád-kori 
régészeti park, erdei iskola és 
nyári tábor húszéves fennállásá-
ról a helyszínen. Délelőtt 10 óra-
kor, az éppen táborozó gyerekek 
körében ünnepi beszédet mon-
dott Biró Gyula alpolgármester 
az önkormányzat képviseleté-
ben, majd emléklapot nyújtott át 
Mester Editnek, aki a tábort lét-
rehozta és azóta is vezeti. Végül 
természetesen tortázásra is sor 
került.

 A város nyugati végénél, ahol 
2002-ben a középkori Csik falu 

nyomaira bukkantak alakították ki 
2003-ban a régészeti parkot, egy inter-

aktív múzeumot, amely aztán erdei is-
kolának és nyári táboroknak is helyet 
adott. Ez lett a Csiki Pihenőkert. Mester 
Edit régész, múzeumpedagógus neve fű-
ződik az ásatásokhoz is és az itt kiépült 
intézményhez is, és ő az, aki kezdetektől 
az itt zajló programokat vezeti.

Június 21-én délelőtt 10 órakor a 
Csiki Pihenőkert húszéves fennállását 
ünnepelték. Az éppen táborozó gyere-
keken kívül részt vett az ünnepségen 
Budaörs Város Önkormányzata részéről 
Biró Gyula alpolgármester, aki köszön-
tőt is mondott, melyben többek között 
az itt működő intézményekről és persze 
mindezek létrehozójáról, Mester Editről 
beszélt. Ezt követően az intézményveze-
tőnek virág kíséretében egy emléklapot 
adott át.

Biró Gyulán kívül Zsák András a 
polgármesteri hivatal közoktatási, köz-
művelődési és sport osztályának veze-
tője, Zsák András és Géczy-Gaál Szilvia 

kulturális ügyintéző, akik nem jöttek 
üres kézzel, labdákat és egyéb szabadté-
ri játékokat hoztak a tábor készletének 
bővítéséhez.

Három torta készült az alkalomra, a 
gyertyák elfújása előtt a gyerekek éne-
keltek, majd elfogyasztották a sütemé-
nyeket.

b. é. 
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G Á L A E S T

A női szépség  
és szabadság 
tánca

A hastánc erősíti az 
önbizalmat, segíti a női-
esség kiteljesedését – 
mondta lapunk kérdése-
ire válaszolva a július 
1-jei szombat esti 15. 
Gálaest szünetében 
Shaba, polgári nevén 
Wollner Márta a Shaba 
Oriental Art alapítója.

 A mostani műsor az 
„Egyiptomi éjszakák” cí-

met kapta, és a húsz produkci-
óban, a csoportos és szóló tán-
cokban mintegy húsz szebbnél 
szebb hölgy lépett színpadra a 
bő két óra alatt, az egészen kicsi 
óvodásoktól kezdve a tizenéves 
juniorokon át a felnőttekig.

De nemcsak a hölgyek 
voltak szépek, hanem a ko-
reográfia és a jelmezek is, igé-
nyesek, csábítóan visszafogot-
tak. A felnőttek koreográfiáját 
Shaba egyetlen kivétellel saját 
maga állította össze, a klasszi-
kus egyiptomi táncokra épít-
ve, a gyerekekét kolléganő-
je Jójárt Ági. Illetve a felnőttek 
fellépő ruháit Egyiptomban 
vásárolta meg, „eredetiben”. 
Az egyes táncok különböző 
műfajokat képviseltek, voltak 
köztük kifejezetten a szín-
padra szántak, de olyanok is, 
melyeket a hagyományok sze-
rint szigorúan családi körben 
lehetett előadni.

Beszédesek az egyes elő-
adások címei:  „Szeretem a 

csokit”, ugye ez a gyerekek cso-
portos tánca.  „Írisz szárnyai”, 
a 14 éves Maja szólójában. 
Vagy  „Szabadság illata”, Aida 
előadásában, illetve „Szél szár-
nyán” Vica szólójának a címe. 
De volt „Tánc öröme”, továbbá 
„Hiányzol” és „Figyelj rám”, 
zárásként pedig szabad tánc, 
ahol a közönség is csatlakoz-
hatott az előadókhoz egy kis 
csípőt ringató öröm táncra.

A hastáncot Shaba 18 éve-
sen kezdte és még igen fiatalon 
2002-ben hozta létre a saját 

tánciskoláját. Mint fogalmazott, 
azóta az egyik fele ez az iskola, a 
másik fele pedig az a Wollner 
Márta, aki arab és politológia 
szakosként egészen mostanáig 
oktatott az ELTÉ-n, többek kö-
zött nemzetközi kapcsolatokat. 
Bár, ha belegondolunk, ezek 
a területek egyáltalán nincse-
nek messze egymástól, hiszen 

közös bennük a más kultúrák 
megismerése és elfogadása.

 Budaörsre Márta 2017-
ben költözött, mert itt lakott 
egy jó barátnője és vonzotta a 
város nyitott légköre. A beil-
leszkedést és az indulást 2020-
ban megnehezítette a Covid-
járvány és az ahhoz kapcsoló-
dó korlátozások, de online ak-
kor is tartották a táncosokkal 
a kapcsolatot és a nyitás után 
szinte mindenki visszatért és 
megújult erővel készültek a 
most látott gálára.

„Az első gála 2006-ban 
volt, utána a járványig évente 
egyszer és most a nyitás után 
ez az első, összesen a 15.” Gye-
rekeknek is ajánlható vagy 
azért inkább felnőtteket vár-
nak? „Mint a fellépőkön is lát-
szik, bármely korosztály jöhet. 
A gyerekekkel Ági foglalkozik. 
Ám ez inkább  a női szépség 

tánca, a felszabadultság, az 
öröm tánca, és a sokféle stílus-
ban mindenki megtalálhatja 
azt, ami az életkorának, sőt, az 
érzésének éppen megfelel.”

A tánccsoport a kétezres 
évek elején számos nemzetközi 
és hazai versenyen is szerepelt 
és bőségesen nyertek a tagja 
érmeket. „Mára azonban ez a 
vonal háttérbe szorult és fon-
tosabb lett a rekreációs cél, il-
letve  önmagunk megtalálása  a 
táncban”- hangsúlyozta Shaba. 
És egy mondat erejéig vissza-

térve még a csodálatos ruhák-
ra:  „Ezek kiválasztásánál is az 
az első szempont, hogy aki vi-
seli, az jól érezze magát benne, 
mert csak úgy érezheti magát 
valóban szabadnak, szépnek, 
amellett persze, hogy az öltözet 
illeszkedjen a koreográfiához, 
illetve az adott előadáshoz.”

EE

I S KO L A F E LÚ J Í TÁ S 

Gyűjtenek a waldorfos szülők
Magyarország egyik legkorábbi 
Waldorf suliját (a solymári után 
másodikként) Budaörsön hozták 
létre, s bár később az egykori 
Vasvári laktanya területére köl-
töztek, ami Budapest 11. kerüle-
téhez tartozik, az iskola gyökerei 
és rengeteg budaörsi tanulója 
miatt ezer szállal városunkhoz 
kötődik. Írásunkkal szeretnénk 
felhívni a budaörsi lakosság és a 
Budaörsi Közösség figyelmét e 
csapat erőfeszítéseire és segítség-
kérésükre.

 A Waldorf iskolákban megszokott 
dolog és az anyagi kényszeren túl 

az általuk képviselt világképhez is szoro-
san hozzátartozik, hogy a szülők végzik 
a nyári épület-felújítási munkák jó részét 
(is), de az idén rendkívül hatalmas fel-
adat áll előttük: gimnáziumuk számára a 
szeptemberi kezdésig át kell alakítaniuk 
és használhatóvá kell tenniük az egyik 
többszintes egykori kaszárnya épületet. 
Irk Attila, a munkálatokat szervező apu-
ka elmondta, az időn és a munkaerőn kí-
vül – bár a szülők mellett a tinédzserek is 
nagy számban szorgoskodnak saját suli-
juk használhatóvá alakításán – az építő-
anyag hiánya a legnagyobb gondjuk, kü-
lönösen a padló- és falburkolatok, mert 
az árak magasak, a Waldorf-büdzsét pe-
dig nem erre szabták. 

Legutóbb hat éve írtunk a budaörsi 
Waldorf általános iskoláról, amely cikk-
ben már szó esett egy középiskola létre-
hozásának tervéről. Az azóta eltelt idő 
során meg is valósult, sőt, idén érettsé-
giztek a Szabad Waldorf Gimnázium első 
évfolyamának diákjai. 

Arra a kérdésre, hogy mit tettek már 
eddig és milyen felújítási munkálatok 
vannak hátra az új bérleményen, Irk At-
tila válaszolt:  először kiverték a vékony 
válaszfalakat, hogy a kisebb helyiségek-
ből tantermeket alakítsanak ki.  Az aj-
tókat kibontották, mert rossz állapotúak 
voltak. Egyes helyeken új ablakot vágtak, 
hogy elég természetes fény áradjon be. 
Leszedték a neoncsöves lámpákat, ki-
bontották a régi, elöregedett villanyveze-
tékeket és már építik ki az újat. Továbbá 

rengeteget kell vakolni, amihez kevesen 
értenek, ezért szükségük lenne szakem-
berekre.

Július végéig kell készen lenniük a 
villanyszereléssel, a vízhálózat kialakí-
tásával és a vakolással, mert utána még 
szeptemberig a befejező munkálatokkal 
(glettelés, festés, padlórakás) is végezni-
ük kell, amiket szintén a szülők fognak 
csinálni a gyerekekkel közösen. Irk Attila 
kiemelte, hogy az építőanyag kereskedők 
leírhatják az adójukból azoknak a termé-
keknek az áfáját, amiket alapítványoknak 
adnak. Ráadásul az iskola a közeli lejá-
ratú, vagy akár már lejárt anyagoknak, 
vakolatnak, betonnak, ragasztónak is 
örülne.

Bár a felújítás nagy munka és sok ál-
dozatot követel a szülőktől, ugyanakkor 
hasznos  folyamat a közösségépítés és a 
diákok fejlesztése szempontjából. A gye-

rekek szinte megtanulják ezeket a szak-
mákat, amelyekkel itt dolgoznak és mivel 
saját kezük munkája, nagyon fognak az 
iskolára vigyázni a későbbiekben. 

A Waldorfot az tartja életben, hogy 
mindig akad egy csapat lelkes szülő. So-
kan éppen  azért szálltak be  a gimnáziu-
mot felújító projektbe, mert ezek az em-
beri kapcsolatok már nagyon hiányoztak 
az életükből – hangzott el.

Budaörs szempontjából mindenkép-
pen hasznos, hogy a város határában 
működik egy Waldorf általános iskola és 
gimnázium, és színesíti a helyi oktatási 
kínálatot az állami iskoláktól kezdve az 
egyházi intézményeken át a különböző 
szemléletű magániskolákig. Az oda járó 
gyerekek és szüleik szempontjából pedig 
egyértelmű, hogy szeretnék minél szoro-
sabbra fűzni a budaörsiekkel (is) a kap-
csolatot –  mondta még Irk Attila.

Amit a Waldorf iskolákról tudni érde-
mes, hogy nem profitorientált. Jórészt a 
szülők adományaiból fedezik a működési 
költséget, és létezik egy szociális háló a rá-
szoruló diákoknak. Ezért is alakult ki, hogy 
a szülők társadalmi munkában rengeteg 
kétkezi munkából is jócskán kiveszik a ré-
szüket. „Cserébe” mit kapnak? A Waldorf 
pedagógia egységes rendszerét és azokat 
az értékeket, amik amúgy a világban ki-
halófélben vannak: a természetközeliség, 
a kétkezi munka a digitális egysíkúság ki-
zárólagosságával szemben, a valódi közös-
ségformálás eszméjét. 

bővEbbEn: 

https://budaorsinaplo.hu/iskolajuk-felujitasara-

gyujtenek-a-waldorfos-szulok/

ELÉRHETŐSÉGÜK: 

Mire lenne most óriási szükség?
Szaniter termékek
Építészeti alapanyagok
Burkolatok

A pénzbeli adományokat erre a 
számlaszámra várjuk:  
16200151-18536869  
Jövő Bárkája Egyesület, közle-
mény: „adomány 7”
Email: attila.irk@kawak.hu, 
 telefonszám: +36205413860
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C S Á S Z Á R K Á R O LY:
 „A K Ü LÖ N B Ö ZŐ K U LT Ú R Á K M E G I S M E R T E T É S E A L É NYE G”

Miért gyűjti valaki  
a népek viseletét?

Több ezer népviseletet 
gyűjtött már össze (egy-
előre „csak?”) fotókon 
Császár Károly, akit a 
budaörsiek jobboldali, a 
politikával flörtölő köz-
életi emberként ismer-
nek, a munkatársai 
pedig, mint programozó 
matematikust. Ehhez 
képest a néprajzkutatás 
meglepő hobbi. Vele 
beszélgettünk.

 Miért kezdted el a népvi-
seleteket gyűjteni?
Öt évvel ezelőtt egy barátom 
ajánlotta a figyelmembe Mari 
Boine „Gula Gula” című da-
lát, ami nagyon megtetszett és 
kíváncsi lettem a számi népre, 
akik közé az előadó tartozik, 
és akiket mi tévesen lappok-
nak hívunk, pedig nem azok. 
Mintegy nyolcvanezren élnek 
Észak-Európában, a kéthar-
maduk Norvégiában, továbbá 
Finnországban, Svédországban 
és Oroszországban is. Érdekes 
a kék-fehér-piros öltözködé-
sük, ezért eltettem róluk képe-
ket. Ezután az észak-amerikai 
őslakosoknak olvastam utána, 
akiket tévesen indiánoknak 
hívunk, de ott is rengetegféle 
nép él. Szomorú sors az övék, 
hiszen elvették a hazájukat, és 
ezért ránk, mint fehér embe-
rekre haragszanak, de a visele-
teik keresgélése közben én bé-
két találtam velük, mert sokat 
beszélgettünk éjszakánként az 
interneten keresztül angolul, 
apacsokkal, navajokkal, stb., és 
így az ő viseleteikből alakult ki 
az első kis gyűjteményem. Az-
tán láttam „A vikingek”  című 
tévésorozatot, ami újabb inspi-
rációt adott, pedig a filmben a 

ruhák nem hitelesek, de talán 
pont ez adta meg a végső lökést, 
hogy vegyem kicsit komolyab-
ban ezt a témát.

G YI M E S B Ü K K I 
C S Á N G Ó, E R D É LY

 A magyar népviseleteket 
nem gyűjtöd?
Tulajdonképpen ezzel kezd-
tem, mert volt, ami megtet-
szett és elraktam, de még nem 
tudatosan. Azóta a történel-
mi Magyarország területéről 
gyűjtöm és különböző vidé-
kekre, falvakra válogattam 
szét őket.

B R E TAG N E

 Milyen forrásokra tá-

maszkodhatsz?
Létezik például a Geofolk 
nevű Facebook oldal, ezért 
ha valahol találok mondjuk 
egy máramarosi népvisele-
tet és nem tudom eldönteni, 
hogy az ruszin, ukrán, ma-
gyar, lengyel, vagy szlovák, 
akkor megnézem, hogy ná-
luk van-e hasonló, amiből 
kiderülhet, melyik lehet. To-
vábbá van egy-két néprajzos 
ismerősöm, tőlük szoktam 
kérdezgetni. És néhány kép-
hez megvan a hozzátartozó 
nép története is. De vannak 
más, publikus oldalak, általá-
ban angol és orosz nyelvűek, 
tehát főként az interneten ke-
resgetek.

D O M I N I K A

 Ezek múzeumok vagy hely-
történeti gyűjtemények vagy 
magánemberek gyűjtései?
Nagyon sok lelkes magánem-
ber van, aki a saját hazájában 
gyűjtöget, és vannak olyan 
hivatalos fórumok is, ame-
lyek erre szakosodtak, de eb-
ben a műfajban nincs titko-
lózás, nagyon szívesen segít 
mindenki mindenkinek.

 Próbáltál már bevonni 

valakit a közvetlen ismerőse-
id közül?
A nagylányomnak mondtam 
már, hogy nyári munkának 
szánom a számára azt, hogy 
segítsen rendszerezgetni ne-
kem. És gondoltam rá, hogy ha 
komolyabbra fordul, fölvennék 
egy alkalmazottat, aki ezzel fog-
lalkozik, de ez még odébb van.

M O R D V I N

 Válogatsz-e aszerint, 
hogy egy ruházat szép vagy 
nem szép?
Nem, ez egyáltalán nem szem-
pont, a különböző kultúrák 
megismertetése a lényeg. Mon-
dok egy most aktuálisan szo-
morú példát: rengeteg ukrán 
kép jön velem szemben az in-
terneten, szebbnél-szebb visele-
tekkel. Meggyőződésem, hogy 
ha ezeket néznék az emberek, a 
háború nem lenne ilyen véres, 
annak, aki ezt látja, nem lenne 
szíve a másikat bántani.

 Naiv megközelítése ez 
a háborúnak, de nem ez a 
témánk. Mit vetél észre az 
egyes népek viseleteknél pél-
dául a színek, anyagok stb. 
használatában?
A mérsékelt övben mindig is 

nagyon szépen megadták a 
módját az emberek az öltözkö-
désnek. Délebbre, a trópuso-
kon meg egyszerűen annyira 
meleg van, hogy nem fog-
lalkoztak vele, ezért ott nem 
a ruha, hanem az ékszer az 
érdekesebb. A sztyeppei türk 
népeknél például rengeteg a 
nyakbavaló meg a fejfedő és 
nagyon részletesen ki vannak 
dolgozva. Ami a színeket ille-
ti, a szlávoknál meg a baltiku-
mi népeknél például a piros-
fehér-kék a jellemző, a gazda-
gabb orosz népeknél pedig az 
arany hímzés is felbukkan. Na-
gyon nehéz azonban elkülöní-
teni az egyes népeket, pláne a 
mostani országhatárok szerint.

B O L Í V I A

 Mi a konkrét célod ezzel a 
gyűjteménnyel?
Szeretnék létrehozni belőle 
egy nagy internetes portált, 
aminek a tartalmát bárki elér-
heti majd ingyenesen, de nyil-
vánosan csak a hozzáértők 
szólhatnak majd hozzá, illetve 
ellenőrzött lesz rajta a tar-
talom. Mint már mondtam, 
én nem vagyok néprajzos, de 
azt szeretném, ha szakmailag 

helytálló információk jelen-
nének meg rajta.

M O N T E N E G R O
 Divattervezők nem ke-

restek még meg, hogy ebből 
merítsenek?
De igen, egy győri szabó 
hölgy nek már segíthettem.

 Neked egyébként a mai 
öltözködésben mi tetszik 
vagy mi az, ami már sok?
Nemrég kiraktam a 
Facebookra egy hetvenes évek-
beli, egybeszabott ruhát, hogy 
nem lehetne-e visszatérni ide 
ebből a tépett ruha korszakból. 
Ugyanakkor éppen két hete 
láttam egy ismerősömön egy 
olyan „magyaros” ruhát, amin 
rovásírás volt. Megkérdeztem, 
hogy tudja-e mi van rajta, per-
sze nem. Akkor minek veszed 
föl? – kérdeztem. Mert olyan 
menő. Szó szót követett, aztán 
békén hagytuk egymást.

B O S Z N I A

 Gondoltál kiállításra? 
Márciusban megkerestek Gár-
donyból, hogy rendeznének 
egy kiállítást és készítsek össze 

hozzá anyagot, és neki is álltam 
a több ezer halomba gyűjtött 
képet kulturánként (germán 
népek, ázsiai népek, türk népek 
azaz szittya vándorló népek 
stb.),rendszerezni, egyelőre a 
feléig jutottam. Nem könnyű 
feladat, mert mondjuk csak 
az európai Oroszország terü-
letén félszáznál több nép él, és 
nehezen is lehet őket megkü-
lönböztetni, például egy kip-
csakot egy karakalpaktól, mert 
nagyon hasonló a ruhájuk. 
Jelenleg tehát a gyűjtemény a 
világrészek nagyobb területi 
egységeire, mint Afrika, Bal-
kán, Baltikum, Észak-Afrika, 
Dél-Ázsia, Kelet-Ázsia, Csen-
des-óceán, Európa, Latin-Eu-

rópa, Szláv-Európa, Észak-Eu-
rópa, Szibéria, stb. van bontva 
meg országokra, de a kiállítást 
szeptemberre halasztottuk. A 
rendszerezéshez szükséges idő 
mellett az is probléma, hogy 
nem minden fénykép minő-
sége alkalmas nagyításra, ami 
felkerülhet tablóra.

T Ü R K M É N

 De a kiállításra egy-két 
ruhát is el kellene vinni ere-

detiben, nem?
Pont most kerestek meg Lőcsé-
ről, egy felvidéki hölgy, hogy 
eladna nekem egy felvidéki vi-
seletet, azt megnézem. De ru-

hákat tárolni úgy, hogy senki 
nem hordja, nem jó ötlet.

K A Z A H  
 Több ezer fotód már. Mi-

kor lennél elégedett, mikor 
éreznéd úgy, hogy na, most 
már teljes a gyűjtemény?
Szerintem reménytelen ezt el-
érni, de akkor elégedett vagyok, 
amikor például megdicsérnek 
Indonéziából, hogy milyen 
szép ez a magyar viselet.

írta: EE – bé
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UDVARDY PANNA 
A B U DAÖ R S I  S P O R T C LU B TAG J A MA R A DT

Udvardy Panna, aki a női teniszezők közül a legmaga-
sabb helyezéssel rendelkező sportoló, bejelentette, hogy 
2024. december 31-ig biztosan a Budaörsi Sport Club 
tagja marad.

Udvardy Panna egyedüli TOP 100-as női tenisz sportoló 
Magyarországon. A Budaörsi Sport Club és a kiváló sportoló 
is elkötelezett abban, hogy sikerüljön a kvalifikációja a Pári-
zsi Nyári Olimpiai Játékokra. Lapzártánkkor Udvardy páros-
ban a francia Alizé Cornet oldalán szerepel  Wimbledonban. 
Egyéniben a második helyen kiemelt fehérorosz Arina 
Szabalenka ellen kezdett és a papírformának megfelelően az 
Australian Open idei győztese a világranglistán 82. helyen 
álló Udvardy Pannát 1 óra 3 perc alatt 6:3, 6:1-re győzte le 
Udvardyt, ám az eredmény nem tükrözi az igen fordulatos 
játékot.

EURÓPA BAJNOKOKAT 
AVATTAK 

A B D S E AT L É TÁ I  KÖ Z Ü L

A Németországban 
megrendezett kéttusa, há-
romtusa és laser-run Európa 
bajnokságon a Budaörsi Di-
áksport Egyesület két fiatal 
versenyzője három aranyér-
met nyert. A 14 éves Herbák 
Hanna laser-run sportág-
ban, míg a 12 éves Grace 
Patrik szintén laser-run és 

kéttusa sportágban lett Európa bajnok. Mindketten az Illyés 
gimnázium tanulói. Ezen kívül váltóban harmadik helyezést 
ért el laser-runban Tóth Luca.

további friss sportHírEk:

 http://budaorsinaplo.hu/category/arhivum/sport

A BUDAÖRSI 
ASZTALITENISZES 

NŐI CSAPAT 
M E G V É DT E A B A J N O K I  C Í M É T

Az SH-ITB Budaörsi SC női csapata megvédte a bajnoki 
címét. A döntőt 5:2-re nyerték a Budapesti Erdért SE ellen.

Hosszú, nehéz de egyben sikeres szezon végén szerezte 
meg hetedik magyar bajnoki címét a Budaörsi Sport Club 
női asztalitenisz csapata. A 2023. évi Final Fournak június 
elején Debrecen adott otthont. Az SH-ITB Budaörsi Sport 
Club női asztalitenisz csapatának ezzel a hétvégével véget ért 
a 2022/2023-as sportszezon.

Csapatunk több emlékezetes eseményt élt át ebben az 
idényben. Bravúrokkal teli Európai kupaszereplés, melynek 
vége egy Európa Kupa ezüstérem lett. 100%-os teljesítmény 
az Extra Liga alapszakaszában, melynek köszönhetően a csa-
pat első helyen kvalifikálta magát a bajnoki Négyes Döntőre. 
Sikerült 2011, 2013, 2015, 2020, 2021 és 2022-öt követően 
2023-ban is elhódítani a bajnoki trófeát! Ezzel hetedszer is 
egyesületünk lehet Magyarország legjobb női csapata.

HATALMAS SIKEREK
A B U DAÖ R S I  S C Ú S ZÓ S Z A KO S Z TÁ LYÁ N Á L

A felnőtt országos bajnokságon nyolc úszónk vett részt, és 
úgy sikerült világ- és Európa-bajnok, olimpiákon induló úszók 
között sikeresnek lenni, hogy csapatunkban csak serdülő és 
ifjúsági korosztályban szereplők indultak. Drommer Lili 50 
méter női pillangón a Felnőtt Országos Bajnokságon 5. helye-
zést ért el. Az aranyérmünket Rácz Zsombor szállította, aki 
hét számban indult az ob-n és  hatszor a döntőbe jutott. Ezzel a 
teljesítményével bekerült a Mariborban júliusban rendezendő 
Európai Ifjúsági Olimpiára utazó magyar válogatott keretbe. 

A harmadik sikert a 4×100 méteres férfi vegyesváltó érte 
el, szintén a döntőbe jutással, majd az ott elért 8. hellyel. Név 
szerint Koncz Márton, Tóth Gergely, Mayer Dávid és Bir-
kás Botond nevéhez fűződik a bravúr. Továbbá az Illy 
Lili, Tóth Gergely, Sipásk Bence, Nagy Eszter 4×100 méte-
res mix vegyesváltó a harmadik helyen végzett, de összejött 
még két negyedik hely is. 

N O V E L L A
Szerzőnk 41 éves, Budaörsön nőtt fel és itt is él a családjával.  

Novellái először nálunk jelentek meg egy éve, azóta már több helyen, de mi továbbra is szívesen vesszük írásait. 
Ezúttal kicsit nyitva hagyta az elbeszélés végét, de aki szemfüles, könnyen kitalálja a befejezést.

Még hogy manapság 
nem lehet moziban 

ismerkedni? 
 Egyetlen okból ment aznap moziba, mert szerette 

a rendező filmjeit. Nem várt semmit, csak két óra 
kikapcsolódást. Kedd este volt. Még messze a hét vége, de 
érzésre már távol az eleje. Munka után letusolt, felvette 
az első inget, ami a szekrényből a kezébe akadt. Meg sem 
fordult a fejében, hogy talán bárki megnézi. Nem akart 
mást tényleg, csak egy kicsit kimozdulni, hogy az agya ne 
a munkahelyi problémák körül forogjon.

 Júliusi forróság ostromolta a behúzott sötétítőfüggöny 
külső oldalát, a lakása, légkondicionáló híján katlanná 
vált, tehát jobb lesz a hűvös moziban. Egyedül élt, nem 
volt kitől elbúcsúznia, amikor kilépett a lakásból.

Negyedóra egyhangú kocsikázás után ért a moziba, 
váltott pár szót a pénztárossal, lényegtelen semmiségekről, 
de mégis jó volt beszélgetni.

Lassan sétált a soktermes mozi folyosóján. Lépteit a 
vastag padlószőnyeg elnyelte, rajta kívül csak ketten vár-
ták még a filmjüket. Kétszemélyes bőr hatású kanapék 
ásítoztak üresen, várva a hétvégi rohamot. Na de kedden? 
Ki jár kedden moziba? Leült az egyikbe, szemben a kere-
sett terem ajtajával. Volt még negyven perc a vetítésig. 
Bámulta a falon sorakozó monitorokon a váltakozó film-
reklámokat. Nem érezte soknak az előtte álló várakozási 
időt, hiszen nem volt más dolga, és kedve sem volt másra 
gondolni.

 
Ekkor megjelent a lány, kezében egy fekete táblával, 

amire valamilyen papírt csíptetett. Teremről teremre járt, 
és amikor kijött a folyosóra, valamit mindig jegyzetelt. 
Profilból nagyon hasonlított egy amerikai színésznőre. 
Ő csak nézte és észre sem vette, hogy illetlenül viselke-
dik. Összeakadt a tekintetük. Az ő szeméből azt lehetett 
leolvasni, hogy „milyen szép vagy!”, a lányéból pedig azt, 
hogy „miért bámulsz?”.  Az egész csak másodpercekig 
tartott, mert a lány tovább ment a következő terembe, de 
mikor megint kijött, ösztönösen megszólította: „Ne hara-
gudj, hogy úgy megbámultalak, csak nagyon hasonlítasz 
Jennifer Remwellre és megfeledkeztem magamról!”

Jenny Remwell – ha valaki véletlenül nem látta a 
filmjeit -, az egyik legfelkapottabb, természetes szépségű 
színésznő. A jég megtört. A lány elmosolyodott, amitől a 
férfi számára a világ hirtelen virágszirmok kavalkádjába 
borult.  „Köszönöm!” –  hallotta, de a lány már ment is 
tovább. Majd amikor elért a folyosó végére, visszafordult, 
így megint elhaladt a férfi előtt. Ekkor már mindketten ked-

vesen mosolyogtak a másikra, és a férfi megint megszólalt 
egy fejbiccentés mellett: „Jenny!” A lány fogai kivillantak, 
szeme csillogott, de hát dolgozott, nem állhatott le csak 
úgy beszélgetni, haladnia kellett tovább – gondolta a férfi. 
Elkezdődött a vetítés. Először a reklámok, az ajánlók, és 
végre a kiválasztott film. A története se nem jó, se nem 
rossz, könnyen felejthető. Film közben időnként felvillant 
előtte a lány mosolya.

Ahogy elindult a végén a felirat, lassan felállt és álmo-
san ballagott lefelé a lépcsőn, amikor a félhomályban egy 
hatalmas mosolyt látott meg a sorok alján. Jenny, vagyis 
a lány, aki hasonlított rá. A férfi szíve gyorsabb ütemre 
váltott. Odaért hozzá. „Szia Jenny!” – szólt kicsit krákog-
va, hiszen órák óta nem szólalt meg. „Megkérdezhetem 
a valódi neved?” „Azim Nóra” – hangzott a válasz, majd 
Nóra kicsit közelebb hajolt: ”A – Z – I – M” és elbetűzte 
a vezetéknevét, hogy ne lehessen félreértés.  „Én Gánti 
Patrik vagyok. Megkereshetlek a Fészen, hogy beszél-
gethessünk?” „Igen”  – jött a gyors válasz, amitől Patrik 
lelkében tűzijáték robbant.

Patrik még ott bejelölte ismerősnek a lányt a neten, és 
azt sem tudta, hogyan jutott haza, mert végig azt figyelte, 
mikor pittyen a telefonja, hogy Nóra elfogadta a jelölést. 
Nem kellett sok idő, és megszólalt a telefonban az az édes 
hang.

Jól kezdődött a nyár, pedig a férfi 
csak egy unalmas kedd estét akart 
a moziban érdekesebbé tenni. Még 
hogy manapság nem lehet moziban 
ismerkedni?

írta: ványai pál
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TELTHÁZ VOLT 
DONÁTH ANNA 

ÉS WITTINGHOFF TAMÁS 
BUDAÖRSI FÓRUMÁN 

Több mint százan voltak 
kíváncsiak a Momentum 
rendezvényére a PostArtban 
június 9-én péntek délután. 
Az esemény kezdetét egy 
ötperces híradó összeállítás 
jelezte, amiben a párt utóbbi 
egy évét kívánták bemu-
tatni. A videó után Farkas 
Benedek budaörsi képviselő 
nyitotta meg a rendezvényt, 
elmondta mennyire örül, 
hogy Donáth Anna látogatott 
hozzánk a városba, mert szer-
inte ő testesíti meg legjobban 
a momentumos embertípust, 
aki csillogó szemmel, hittel és 
optimizmussal küzd az orszá-
gért. Ezután méltatta Wit-
tinghoff Tamás 30 éves pol-
gármesterségét ami alatt igazi 
pezsgő várossá fejlődtünk 
és bemutatta a fórum 
negyedik résztvevőjét Kele 
Jánost az európai ügyek 
szakértőjét, akit bár a legtöb-
ben sportelemző műsorokból 
ismerhettek meg, ma már 
a Momentum Mozgalom 
elnökségi tagja. A felvezető 
után Donáth Anna tartott egy 
hosszabb programbeszédet.

bővEbbEn:  

Teltház volt Donáth Anna és Wittinghoff 

Tamás budaörsi fórumán  -  
budaörsi napló (budaorsinaplo.Hu) 

KRASZNAI GÁSPÁR 
HARMADSZOR IS 

ELNYERTE A  
„VERSENY LEGJOBB 
KARNAGYA” CÍMET

A Sapszon Ferenc Kórus a 
tuzlai „Lege Artis” nemzet-
közi kórusversenyen III.
díjat nyert, Krasznai Gáspár 
pedig egy újabb; a „Verseny 
Legjobb Karnagya” c. kitün-
tetést vehetett át, ezúttal 
Bosznia-Hercegovinában. 
(Korábban két ízben Olas-
zországban kapta meg ugyan 
ezt a címet.) A versenyre sok 
országból több tucatnyi kórus 
nevezett be, de az előzetes 
válogatáson csak kilencen 
jutottak tovább, köztük a Bu-
daörsi Sapszon Ferenc Kórus 
is, amely kizárólag mag-
yar művekből összeállított 
műsorával büszkén képviselte 
Magyarországot, a magyar 
kultúrát és Budaörsöt e ran-
gos nemzetközi eseményen.

bővEbbEn:  

Krasznai Gáspár harmadszor is elnyerte 

a “Verseny Legjobb Karnagya” címet - 

budaörsi napló (budaorsinaplo.Hu) 

EGYEBEK KÖZÖTT ERRŐL IS OLVASHATNAK MÉG A budaorsinaplo.hu ONLINE ÚJSÁGON

JULIA GROSS NÉMET 
NAGYKÖVET  

TÁMOGATÁST HOZOTT 
BUDAÖRSRE

Julia Gross német nagykövet 
és a nagykövetség kulturális 
attaséja járt június végén a 
budaörsi Jakob Bleyer He-
lytörténeti Gyűjteményben, 
ahol  a múzeum igazgató-
ja, Dr. Gajdos-Frank Kata-
lin és csapata körbevezették a 
látogatókat az interaktív kiál-
lításokon és a magyarországi 
németek történelmét be-
mutató tanösvényen. Idén 
is támogatjuk a múzeum 
egy új kreatív projektjét, 
mégpedig egy animációs 
filmet, amely meseszerűen 
vezet vissza a dédszülők vi-
lágába, és amely hamarosan 
a közönség számára is látható 
lesz” –  olvasható a követség 
közösségi oldalán.

bővEbbEn:

Julia Gross német nagykövet 
 támogatást hozott Budaörsre -

 budaörsi napló (budaorsinaplo.Hu) 

A HALLÁST IS EL LEHET 
FELEJTENI

Sokan elhatározzák, hogy 
egészségesebb és teljesebb 
életet fognak élni, mint 
azelőtt. Talán nem is gondol-
nánk, hogy hallásunk egész-
sége milyen óriási hatással 
van életünkre. Miért érdemes 
megfogadnunk, hogy sokkal 
inkább odafigyelünk hal-
lásunk épségére? Érdemes 
elolvasni!

 a cikk itt találHató: 
A hallást is el lehet felejteni -  

budaörsi napló (budaorsinaplo.Hu

RÖVIDEBB UTAZÁSOKRA 
JÚLIUS 1-TŐL  
DRÁGÁBBAK  

A MENETJEGYEK

Budaörsön ez a korábbi 250 
forintos „helyi” jegyet éri-
nti, ami 400 forint lett. Va-
gyís sokkal jobban megéri a 
40-es (88-as stb.) buszokra a 
teljes vonalra érvényes 10-es 
gyűjtőjegyet megvenni, mert 
akkor darabja (egyelőre?) 
„csak” 300 forint. De még 
az automatából vásárolt 
egy darab 350 forintos is 
olcsóbb. A vonatokon is 
vannak változások, a MÁV-
START és a GYSEV járatain 
megszűntek az IC-pótjegyek 
és a gyorsvonati pótjegyek, 
a helyükbe új, egységes 
árazású helyjegyek léptek. 
És szintén jelenetős változás, 
hogy az országbérletek is 
felhasználhatók az IC- vagy 
más helyjegyköteles vonatok 
másodosztályán történő 
utazáshoz. Pontosabban az 
országbérlettel rendelkezők – 
a megfelelő helyjegy megvál-
tásával – utazhatnak az 
IC- vagy más helyjegyköteles 
vonatok másodosztályán, 
de a vármegyebérlet továb-
bra sem érvényes a helyje-
gyköteles vonatokon, illetve 
szakaszokon, az első és pré-
mium (1+) osztályon pedig 
a két új díjtermék egyike – 
tehát sem a vármegye-, sem 
az országbérlet – nem lesz 
felhasználható az utazáshoz, 
még a kiegészítő jegyek 
megvásárlása esetén sem.

bővEbbEn: 

Rövidebb utazásokra mától 

 drágábbak a menetjegyek -  

budaörsi napló (budaorsinaplo.Hu) 

ELEKTROMOS - 
KERÉKPÁR-TÚRÁK  

INDULNAK  
A PILISI PARKERDŐBEN

A Pilisi Parkerdő Zrt. új 
szolgáltatással várja az er-
dei kerékpározás rajongóit. 
Az Aktív Magyarországgal 
együttműködésben a Szentendre 
melletti Dömörkaputól vezetett 
e-bike túrákat indít, melyekhez 
biztosítja az elektromos kerék-
párokat is. A négy különböző 
nehézségű és terepadottságú 
útvonalon a belépőszintű csa-
ládi túráktól a haladóknak való 
kőkemény MTB-ig többféle 
lehetőség közül lehet választani 
– de minden túrán adott a ter-
mészet, az erdő élménye.

bővEbbEn: 

Elektromoskerékpár-túrák indulnak 

 a Pilisi Parkerdőben -  

budaörsi napló (budaorsinaplo.Hu) 

NEM AZ AUCHAN  
KÜLDTE  

AZ ÜZENETEKET!
Nem az Auchan küldte ki az 
adatokat kérő üzeneteket, 
visszaéltek a nevével! – hívta 
fel tegnap az üzletlánc a figy-
elmet a visszaélésre. Az esetet 
még vizsgálják, de az már biz-
tos, hogy az elmúlt napokban 
támadók egy, az Auchanhoz 
köthető e-mail-címről ada-
thalász üzeneteket juttattak el 
széles körben. Mindenkit arra 
kér az üzletlánc: ha a web.
auchan.hu vagy web.auchan.
com domainnévvel bármi-
lyen, különösen QR-kódot 
tartalmazó e-mailt kaptak, 
akkor arra ne kattintsanak rá, 
és ne adjanak meg adatokat, 
aki ilyen üzenettel találkozott, 
azt hagyja figyelmen kívül.
Kérdés esetén a vállalat 
az adatvedelem@auchan.
hu elérhetőséget ajánlja, az 
erre küldött leveleket az adat-
védelmi és IT biztonsági sza-
kemberek válaszolják meg.

bővEbbEn:  

Nem az Auchan küldte az üzeneteket! - 

Budaörsi Napló (budaorsinaplo.hu) 
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Csokis vaníliás epres réteges parfétorta

A HOLLÓSY CUKRÁSZDA 

2000-2000 forintos utalványát nyerték: 

Szalóczi Emília, Adamecz Ádám, 

Gyalai Gábor, Tóth Andrásné

HALLÓKÉSZÜLÉK

STÚDIÓ

BUDA1/23/07BN1

NYITÁSI ELEMAKCIÓ

10

Widex hal lókészülék elem

Ft/db*

*Egy személy maximum 3 levél (18 db) elemet vásárolhat akciós áron. Az akcióban való részvétel feltétele, hogy hozza

magával a hal lókészülék nyi lvántartási kiskönyvét. Ha a fenti feltétel nem tel jesül , az akciós ár nem érvényes.

Az akció időtartama: 2023.07.13.- 2023.07.28.

INGYENES HALLÁSVIZSGÁLAT

Kérjük, egyeztessen velünk időpontot!

AUCHAN KORZÓ BUDAÖRS

06 (30) 220 3624

budaors@widex.hu

Sport utca 2-4.

Alacsony, kiszámítható rezsiköltségek. 
Használjon klímát télen és nyáron is!

Klíma Szaküzlet
Érd, Balatoni út 72.

www.klimaszakuzletem.hu
06 70 532 9655

Keresse a Fisher és Fujitsu gépeinket 
partnereinknél!



OPEL
HASZONJÁRMŰVEK 

www.opel.hu

Opel Fábián Budaörs 2040 Budaörs, Garibaldi utca 1. / Telefon: +36 23 802 822 / www.opelfabian.hu

A képen látható autók illusztrációk, melyek opcionális kiegészítőkkel is fel vannak szerelve. Kombinált használat esetén, a WLTP mérési ciklus szerint az Opel Vivaro Cargo modellek 
üzemanyag fogyasztása 6,5-8,0 l/100 km, CO2-kibocsátása 171-210 g/km; az Opel Movano Cargo modellek üzemanyagfogyasztása 7,0-11,1 l/100 km, CO2-kibocsátása 188-292 g/km. 
A Kiterjesztett Jótállás időtartama az új járművekre vonatkozó alap gyártói 2 ill. 3 éves, korlátlan futásteljesítményre szóló gyártói jótálláson felül, annak végétől kezdődően a megren-
delt csomag szerinti további időtartamra, Vivaro esetében akár a vásárlástól számított 5 év / 100 000 km, Movano esetében akár a vásárlástól számított 5 év / 200 000 km futásteljesít-

mény eléréséig terjed ki (attól függően, hogy melyik következik be hamarabb), a megrendelt csomagban foglalt feltételek szerint. További részletek a weboldalon.


